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Mějte v paměti ty, kteří vás vedli a kázali vám slovo Boží. 

Myslete na to, jak dovršili svůj život, a následujte je ve víře!  

(List Židům 13:7) 

 

 

SLOVO  ÚVODEM 

 

    Archiv javornické fary obsahuje mnoho zajímavých listin, dopisů, zápisů a jiných dokumentů, 

zejména z doby bratrů farářů Jaromíra Stehlíka a Karla Molnára. Bylo by škoda, kdyby zůstaly jen 

v archivních krabicích, a proto jsem se rozhodnul ty nejzajímavější zveřejnit. V tomto sborníku Vám 

nabízím jen jedno období, a to dobu působení faráře Jaromíra Stehlíka od jeho příchodu v r. 1901 až 

do úmrtí r. 1942. 

    První část sborníku obsahuje články z novin, které v archivu máme a které dávají ucelený pohled na 

mimořádnou osobnost faráře Stehlíka. Při jeho velkém a širokém vzdělání mohl získat místo kazatele 

v jeho rodné Praze nebo v jiném velkém a prestižním městě. On ale věnoval své vzdělání, energii 

a pevnou víru malé vesničce, do té doby neznámé, kdesi v zapadlém a chudém kraji, „kde končí chleba 

a začíná kamení“. Prožíval s Javorníkem chudobu, katastrofy přírodní i lidské, přinášel sem osvětu 

a také Javorník uváděl ve známost v církvi i ve společnosti. Také díky jemu se mohlo v církevním 

almanachu r. 1924 napsat, že Javorník je „nejsvéraznější sbor českobratrské církve, v němž se 

zachovala nejneporušenější  tradice českobratrská od dob reformačních“. 

    Ve druhé části sborníku jsou pak přepisy a fotokopie různých dopisů a listin nebo jejich části. Dávají 

možnost nahlédnout do života faráře Stehlíka a jeho myšlení. Přibližují nám oněch 40 let, které 

Javorníku věnoval a zanechal zde zřetelnou stopu, na kterou pak mohli navazovat další kazatelé, jeho 

pokračovatelé. Za to mu náleží náš velký obdiv a vděčnost. 

            Luděk Mikáč, prosinec 2019 

 

      

Za  pomoc na přípravě tohoto sborníku děkuji sestře Miroslavě Geržové a bratru faráři Petru Kulíkovi. 
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Lidové noviny 29. ledna 1938 



12 
 

 



13 
 

 



14 
 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  



15 
 

 

 

 

 

 

 

 

  



16 
 

 

 



17 
 

 

 

  



18 
 

Fotografie a text v knize: 

 

Jubilejní kniha českobratrské evangelické rodiny 
K 150letému jubileu 

       TOLERANČNÍHO  PATENTU 

     1781-1931 

 

 

 

Z časopisu Úprkův kraj: 
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2. ČÁST 

NĚKOLIK POZNÁMEK 

Většina následujících textů jsou přepisy rukou psaných dopisů a konceptů – tj. nanečisto psaných 

dopisů, zápisů, zpráv, někdy obtížně čitelných. A tak ta místa, která se mi rozluštit nepodařilo, jsem 

při přepisování označil několika otazníky:  ….???...  

Jinde byl text třeba čitelný, ale dlouhý, nebo obsahoval méně důležitá místa. A tam jsem některé pasáže 

vynechával a zkracoval. V takových případech řada teček …… označuje, že v tom místě byla část textu 

vypuštěna. 

Od doby faráře Stehlíka prodělala čeština vývoj, měnila se pravidla pravopisu – např. předložky 

a spojky „s“ a „z“,   psaní velkých písmen a čárek, někdy i měkké a tvrdé i-y  atd. Všude jsem ponechal 

původní dobový pravopis. 

Farář Stehlík byl velmi vzdělaný, ovládal několik cizích jazyků a tak se v textech objevují cizí slova, 

která se dnes používají jen málo nebo vůbec. U nich přidávám jejich význam v poznámkách dole pod 

čarou nebo za daným slovem v závorce se znaménkem, např.: nerationelní (= nerozumný) 

 

Několik častých zkratek:  

Spt. = superintendent , vedoucí kazatel církve, dnešním jazykem je to synodní senior 

dp. = důstojný pán 

vd. = veledůstojný 

vdp. = veledůstojný pán 

cth. = ctihodný 

h.v. = helvétské vyznání – kalvínské (helvétské = švýcarské, latinsky Helvetia = Švýcarsko) 

a.v. = augsburské vyznání (luterské) 

a. a h.v. = augsburského a helvetského vyznání 

t.m. = tohoto měsíce 

t.r.  = tohoto roku 

peníze: K = koruna, h = haléř, kr. = krejcar, zl. = zlatý 

 

Titul „dvojctihodný“ nebo „dvojíctihodný“. Protože toleranční patent helvétské a augsburské vyznání 

jenom toleroval, nesměli protestantští kazatelé používat titul kněz či farář, smělo se používat jen 

označení pastor. Věřící ovšem využili toho, že formální oslovení katolického faráře je důstojný pán 

(také ctihodný pán) a začali pro své duchovní používat titul dvojctihodný pán, neboli ten, který 

zasluhuje dvojí čest – za kázání a za vyučování, podle 1.listu Timoteovi 5,17:  Starším, kteří svou 

službu konají dobře, ať se dostane dvojnásobné odměny (v kralickém překladu: dvojí cti), zvláště těm, 

kteří nesou břemeno kázání a vyučování.)   Rakouské nařízení z r. 1849 titulární nerovnost katolických 

a evangelických duchovních zrušilo, ale titul dvojctihodný se užíval ještě dlouho potom. 
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Na začátku byla volba… 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Protokol 

sepsaný dne 16. prosince r. 1900 v chrámě Páně v Javorníku u přítomnosti podepsaného důstp. 

předsedy a všech  k hlasování oprávněných údů evanj. ref. sboru Javornického v příloze naznačených. 

   Z 222 k hlasování oprávněných údů sešlo se 149. 

Předmět jednání: 

Volba faráře v ev. ref. sboru Javornickém, která byla po třikráte a to 2./12. a 9./12 a 16./12 ohlášena 

a všichni k hlasování oprávnění byli řádně k volbě pozváni. 

   Předseda zahájil schůzi krátkým proslovem, v kterém naznačil důležitost nastávající volby a vyzval 

voliče, aby dle svého nejlepšího vědomí a svědomí svorně nastávajícího svého duchovního volili. Na to 

přikročeno k volbě volební komise, do které zvoleni byli: J. Rumíšek č. 27, P. Pavlinec č. 75, 

F. Rumíšek č.9 a P. Kománek č. 115. – Po přečetní paragrafů Církevného zřízení přikročeno k volbě 

lístky hlasovacími. Dle odevzdaných lístků obdržel dp. Jaromír Stehlík, vikář v Nebuželích v Čechách 

143 hlasy, d.p. vikář J.Švanda 5 hlasů a d.p. farář Dobiáš jeden hlas, Zvolen tedy většinou hlasů d.p. 

Jar. Stehlík, ev.ref. vikář v Nebuželích za budoucího faráře ev. ref. 

sboru v Javorníku. 

   Poněvadž více k namítání nebylo – byl protokol přečten, 

schválen a podepsán. 

V Javorníku dne 16. prosince r. 1900. 

Gustav Jecinsky, t.č. administrátor a předseda 

Jindřich Švanda, zapisovatel 

+11 podpisů 
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Ihned po volbě je vystavena listina, kterou je Jaromír Stehlík ustanoven na místo faráře do Javorníku: 

 

 

Povolací listina 

Na základě volebního protokolu ze dne 16. prosince 1900 dosvědčuje podepsané presbyterstvo, že 

dvojctihodný pán Jaromír Stehlík, evanj. ref. vikář v Nebuželích byl zvolen za budoucího faráře 

evanjelicko-reformované církve v Javorníku, pročež jej s přivolením a potvrzením vysoké c.k.
1
 

evanjelické vrchní církevní rady ve Vídni a vysokých c.k. politických úřadů za duchovního správce 

zdejší církve tímto listem povoláváme. 

A jakož my od něho očekáváme, že on nás podle předpisu Slova Božího ve Starém a Novém Zákoně 

obsaženého a ve vyznání víry naší evanjelicko-reformované církve obšírně vyloženého učením 

a životem svým vzdělávati, svátostmi od Krista Pána vydanými nám přisluhovati a podle řádu 

církevního jemu příslušící ministeriální povinnosti věrně a pilně vykonávati, zvláště pak kázání Slova 

Božího, dítek v náboženství cvičení jak v chrámě Páně tak ve škole na starosti míti a ve všem co pravý 

služebník evanjelia Ježíše Krista se dosvědčovati bude – tak i my jemu z naší strany příslušící úctu 

a lásku připovídáme a přitom jako odměnu za jeho věrnou práci následující salarium odváděti se 

zavazujeme: 

1. K přebývání jeho odevzdáváme jemu celý farní dům č.111 v Javorníku se všemi k němu 

přináležejícími hospodářskými budovami k bezplatnému užívání. 

2. Pak odevzdáváme jemu k bezplatnému užívání při farním příbytku nalézající se zahrady. 

3. V hotovosti obdrží duchovní 415 zl.r.č.
2
 (čtyři sta patnáct) saláru, v naturáliích 15 měřic 

(patnáct) pšenice; 10 (deset) měřic ječmene; 18 (osmnáct) metrů tvrdého dříví; též obdrží 

k bezplatnému užívání církevní pozemky totiž 9 (devět) mir louky a 9 (devět) mír pole. Polnosti 

budou zdarma obdělávány; seno a dříví zdarma dováženo a štípáno tak jako až doposud se dálo. 

                                                           
1
 c.k. = císařsko královské 

2
 zl.r.č. – zlatých rakouského čísla 
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4. Štola
3
 bude se odvádět dle těchto tříd:  

První třída bude platit od pohřbu s kázáním a od oddavek po 4 (čtyřech) zlatých r.č. – ode křtu 1 

zl. 20  kr.
4
 – úvod dle uznání. 

Druhá třída bude platiti od pohřbu s kázáním a od oddavek po 3 (třech) zlatých r.č. – ode křtu 1 

(jeden) zlatý - úvod dle uznání. 

Třetí třída bude platiti od pohřbu s kázáním a od oddavek po 2 (dvou) zlatých r.č. – ode křtu 50 

kr. - úvod dle uznání. 

Že tomu tak – potvrzuje tímto. 

V Javorníku dne 16. prosince r. 1900.   

Presbyterstvo evanj. ref. církve v Javorníku 

 

 

 

  

                                                           
3
 Štola – poplatek za liturgické úkony (křest, sňatek, pohřeb..) 

4
 Kr- = krejcarů 
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Jaromír Stehlík nastoupil r. 1901 a toto je jeho nejstarší dopis dochovaný v archivu, ze dne 31. 

července 1901. 

 

Vysoce důstojná evangelická reformovaná superintendence Moravská! 

 

Dopis dále pokračuje popisem situace v Javorníku 

Kraj zdejší, jak chudou půdou tak nerationelním (= nerozumným) hospodářstvím nevýnosný, stižen jest 

letos velikou neúrodou, zvláště následkem sucha, kterým stižen byl právě Javorník nejvíce z celého 

okolí (déšť při bouřkách spadal pravidelně jen ve Velké, a pak zase až na Uherské straně). Kdo neskosil 

ječmen za zelena, klidí z polovice slámy – ovsiky; pšenice taktéž nemálo trpí ovsikou, ale podobně 

jako žito (réž) vůbec bídně se urodila. Dobytek klesl o dobrých 30 % na ceně, a klesne ještě více, 

protože píce není a dobytek prodávati se musí; (např. roční jalovice jen za 24 zl.) Hlavní potravou 

Javorničanů je mléko a sušené ovoce; - a jablek a hrušek vůbec není a co bylo, opadává a opadne od 

sucha snad už všecko. Ani brambory nic neslibují. 
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       Zpráva výroční seniorovi 

(psaná někdy koncem roku 1902) 

 

   V Javornickém sboru počítalo se asi 1430 duší, ale poslední sčítání lidu ukázalo, že se počítá asi 

o 150 duší více; dnes má Javornický sbor 1270 duší; asi 85 jest v diaspoře:  – Javorník 970 duší, ve 

Velké 190, ve Vrbce 16. Na Suchově 52, asi 85 jest v diaspoře: Strážnické (32). Ostrožské (40) 

a Hradišťské (13). 

   Celkový úbytek vysvětluje se částečně odcizováním se údů ve Velké Vrbce, kdež dle čelední knihy 

bylo by našich údů 50-60, kdežto při sčítání lidu hlásilo se k nám toliko 16 duší, v čemž přece zahrnuty 

jsou osoby dočasně tam sloužící. Ostatní hlásí se patrně již k a.v. 

   Lze očekávati další ubývání údů, protože se zde počínají lidé stěhovati do Ameriky a jejich příznivé 

zprávy vábí i jiné; děvčata jsou za službou, a mladí mužové k nejtěžším pracím v dolech a pod, kde 

konkurují s Číňany. 

   Hospodářská basis (=základna) v Javorníku, kdež jest sbor soustředěn, jest vskutku přežalostná. 

Když rež s klasy po sedmi zrnech není nic neobyčejného, není divu, že se polní hospodářství nevyplácí 

a přirozený byl vzdech domkaře lnoucího k své hroudě, když faráři pravil: „Hja, ked bych nemał tých 

rolí, co bych si v světě peněz vyrobił.“ Proto skoro lépe lidem, chodícím „na tovarych“ nádeničit do 

Rakous, Uher a i do Hodonína. Lonského suchého roku urodilo se v Javorníku tak málo, že již v červnu 

nebyl v dobré třetině domů chléb, ba ani krejcar na nějakou kaši. 

   Dobytkářství pěstuje se tu více pod vlivem tradic z dob uzavřené celní hranice uherské, kdy se 

zdejším průsmykem Myjavským pašovalo. Javorničané jsou známi větším citem k dobytku, takže 

z okolí nejeden intelligentnější hospodář béře si odsud služebnou. Ale dobytařství se přece zde nedaří 

pro četné nemoci; pád dobrých 50 kusů hovězího dobytka v posledním roce nasvědčuje, že příčinou 

jest asi špatná píce, trpící zde zvláště nedostatkem vápna. (=vápníku) 

   Dělnictví obmezuje se zde takořka jen na zednictví a dřevařství. Zvláště k rubání loukotí na kola jsou 

zde vycvičení dělníci, čehož využili dva židé; za vysekání loukotě dostane dělník krejcar, nadělá jich 

denně 60 až i 100, ale každou hodinu dostane k bičování a pohánění svalů úmornou prací ochabujících 

osminku pálenky, což se mu srazí na mzdě. Proto s dvojím opáčným pocitem hledíme vstříc nastávající 

budoucnosti, zda-li v ní se potvrdí zpráva, že velkostatek podrží si sám dřevo na loukotě a bude je 

strojem vysekávati. 

   Na panství počatý nový způsob hospodářství přinesl už újmu chudině velikou tím, že lesy jsou 

takořka zavřeny, tráva z nich se prodává toliko a sbírání suchého dřeva jest nad míru obmezeno. 

   Mnoho škody učinil letos trojí oheň, v němž shořelo 17 čísel a několik stodol. Mezitím co farář tuto 

zprávu píše, valí se tuto průtrž mračen, sousedé jsou zatopeni, zeď farské zahrady na dvou místech asi 

na 6 metrů se s rachotem sřítila. 

   Ale zvláště těžkou ránou dolehla na Javorník v říjnu 1901 epidemie tyfová. Farář s počátku pečoval 

o obmezení nákazy, jak osobním vlivem, tak přednáškami, ani i kazatelnu zanesl poučování. Zbytečné 

návštěvy zamezeny byly však teprve četnictvem, a večerní pohřební pobožnost místo domácí konala se 

v kostele teprve v červnu. 

Do konce srpna přestálo tyfus přes 100 údů, tedy více jak 10%; a nákaza šíří se dále. Příšerným 

dojmem působí nyní Javorník již těmi šedými tabulkami s modrým výstražným nápisem na 

nebezpečných domech a stálou četnickou patrolou; což teprve potkáš-li některé vyzáblé, mrtvě bledé, 

o holi se vlekoucí rekonvalescenty, nebo dokonce vejdeš-li z povinnosti do některého domu, kde třebas 

celá rodina nádenická leží v horečce a leda cizí druhá vdova s nemocným dítětem je opatruje, nebo 

vedle zase u hnoje na troše slámy vyhublý a do ruda rozpálený hoch – jindy tak statný. A to vše v době 

nejpilnějších prací žňových… Od října 1901. Do června 1902 zemřelo 12 mladých silných lidí; sirotci 
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pozůstalí se pak ještě rozmnožují – křtil jsem už dva pohrobky… V červenci a srpnu neměli jsme 

žádnou úmrtnost. Jakoby v té bídě ani tyfovým bacilům se nevedlo. 

II. 

   Přes tento žalostný stav je obětavost značná a přísnost presbyterů při vybírání saláru a sesypu i za 

vzor byla krajní. Svědomí už zrovna nemůže tu nemlčet – a přece žádost o pomoc po lonské neúrodě, 

přes přímluvu seniorského a superintendentního úřadu byla církevní radou pominuta s hlubokým 

mlčením. 

   Co se týče obětavosti, sluší napřed vytknouti, že ku všelikým pracím pro sbor zřízeny jsou tak zvané 

„porádky“; každý dorůstající a dospělý úd jest  povinnen po pořádku konati den zdarma práci. Tím 

způsobem lonského roku hospodářské stavení, povodní naprosto sesuté, skoro znovu postaveno, letos 

hřbitov nivelisován a zdí ohrazen. 

   Repartiční příjem činil r. 1901. 1044 K 82 a  v tak bídném roce bylo nedoplatků jen 27 K ! 

K církevnímu fondu, obsahujícímu téměř jen příspěvky údů (dosud 3205 K) věnovali minulého roku 

údové 113 K., a letos 94 K 10 !! Sbírky roku lonského činily 478 K 65, v čemž je zahrnuta podomní 

sbírka pro Valaš. Meziříčí 72 K 96 h. Mimo to na nový stůl Páně sešlo se za lonský a letošní rok 50 K. 

   Naproti tomu obdržel Javornický sbor od Moravské poboční Jednoty G. Adolfa roku 1901. 20 K, 

letos toliko 10 K. (v obojím případě z dávek po schůzi od našich ref. hodnostářů) a loni ze schůze 

Rakouské Jednoty v Goisern na přímluvu  dp. Seniora 40 K na církevní fond. Tj. vše… 

   V nynější epidemii učinil vdp suptdt (= veledůstojný pán superintendent) apel v Husu, i sešlo se 

potom z Čech a Moravy cca 250 K., na čemž hlavní podíl mají Krabčice se 112 K. V téže době poslal 

hrabě Magnis pro nemocné soudek vína a 100 k, a hejtmanství hektolitr vína, koupeného zboží za 

100 K a 100 K v penězích. 

 

III. 

   Z podniků a zevnějších událostí v obcích mimo Javorník sluší uvést postavení 

zvonice na náměstí Veleckém. Podnik ten chystal se už delší řádku let údy a. a h.v. 

ve Velké, a letos byl uskutečněn. Ačkoli reformovaní jsou tam ve většině, přece 

prováděno bylo vše s hlavním vedením údů a.v. a tak přišlo ke konfliktu, když sbor 

Javornický slíbil podporu jen s podmínkou jednotného vystupování a také 

společným emblémem na věži, kdežto luterští stáli na tom, aby byl tam jen kříž, 

teprve na přímluvu a domluvu vdp superintendenta podařilo se vymoci si paritu, 

aby mimo kříž na střeše byl nad okny ještě kalich s biblí. Věž odevzdána byla 

svému účelu dp. konseniorem Pellarem a farářem javornickým dne 10. srpna.   

IV. 

   Služby Boží konají se v neděle a svátky po celý rok dopoledne i odpoledne za dobrého účastenství; 

i odpoledne bývají alespoň sedadla obsazena. V adventě konají se služby Boží o 6. hodině ranní 

dvakráte za týden v dělné dni. Méně se vžívá nedělní škola, byť se koná při nešpoře jen jako křesťanské 

cvičení; daří se méně, protože v neděli děti pásávají. 

   Za to osvědčuje se večerní škola pro dospělou mládež a mladé hospodáře. Koná se od podzimku do 

jara večer od 6 do 8, ano i déle. Loni probrali jsme v ní podobenství Páně, cvičili nové písně, měli 

populární výklady z lékařství, převahu mělo loni poučování o ošetřování nemocných. Farářovi 

pomáhal, zvl. při zpěvu p. řídící Mašík, jenž měl několikeré národohospodářské výklady sám na 

starosti. Účastenství bývá 80 osob i víc. Letos dostavše i druhého učitele evang. ref. vyznání, 

p. Černého z Poličky, chceme na podzim, dá-li Bůh zříditi něco podobného ve Velké. 

   V letě místo toho míváme toliko cvičení ve zpěvu méně známých žalmů a písní s celým sborem 

přímo po nešpoře. 
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   Svatá večeře Páně vysluhuje s 6-7kráte do roka, nikdy však dva dni po sobě. V kázni došlo asi 

v 6 případech k vyslovenému odloučení od stolu Páně, ale nemálo působí i napomínání z kazatelny, 

takže počet hodovníků očividně klesl. Jen aby zvláště ti, kteří sami od sebe neodvažují se k hodnému 

stolování, se s tím nespokojovali!  

Svatý křest odepřen byl na ten čas jedné tvrdošíjné ženštině, v jiných případech nemanželských 

narození (ty se množí!) vysluhuje se po bezprostředně předcházejícím úvodě matky obsahujícím kající 

modlitbu. 

Náboženství vyučuje se v Javornické dvojtřídce dvakráte týdně po dvou hodinách, ve Velké jednou 

týdně a na Suchově také jednou týdně. V nastávajícím školním roce vyučovat se bude i v Hrubé Vrbce, 

jednou za 14 dní. 

   Denní domácí pobožnosti jsou zde zvykem; nedělní po nešpoře jsou dosti četné..   

   Domácí výchova dítek trpí sháněním se rodičů po výživě; vždyť po prvním záblesku jara matka jde 

denně hodiny cesty někam, kde by trochu trávy sehnala. Společná světnice pro všechny, staré i malé, 

ano pro několik rodin dohromady, také nepůsobí dobře. 

Mají-li se hlavní chyby mravní údů uvésti, sluší na prvém místě alkoholismus, proti němuž jest málo 

prostředků po ruce, jichž se ovšem užívá, ale na paralysování svůdné moci radního Maxa Rosenblatta 

ovšem nestačí. Semitofilem (=příznivcem Židů) lze býti v Praze, jako Javornický farář byl, pokud znal 

jen některé intelligenty židovské zvláště mezi studentstvem a úřednictvem, ale na slovácké dědině to 

nelze – s výjimkou jen jednoho žida, c.k. okresního lékaře z Hodonína, který jest až příliš měkkého 

srdce. Oldonáši a uplácením pomocí slivovice a kořalky je demoralisován lid i správa obecní. Mimo to 

v popředí mravních nedostatků celkových jest nespolehlivost, faleš a slabá vůle, také přivezený hřích 

slováckých našich Horňáků. 

 

V. 

  Dne 9. a 10. června konána byla ve Velké a v Javorníku školní a církevní vizitace, která občerstvila 

a podepřela jak sbor tak faráře. Bůh posiluj a zachovej takové rádce  přátele ! 

 

 

 

 

Vzhled 

kostela 

před 

rokem 

1908 
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Koncept dopisu - adresát není uveden, ale pravděpodobně je 

to nadřízený, tedy senior  

        

 V Javorníku, 17. března 1907 

          o 2. hodině ranní 

Vysoce důstojný pane, 

Při ponocování mezi přípravou k službám Božím podávám aspoň krátkou zprávu o požáru, který ztrávil 

naproti faře jedenácte čísel.  

Ráčíte se snad pamatovat na „Kopánky“, ten žebrácký „Vyšehrad“ naproti faře a kostelu. Právě pro 

obavu ohně vystáli jsme už mnohý strach. Loňského roku, když v dědině kterési pojištěné dochy 

v dědině hořely, a když se kdosi i před Kopánky chystal k stavbě střechy, přišla na tu chudinu panika, 

že si majetek – duchny, truhlu a snad i kus špeku – stěhovali. Panika byla bezdůvodná (až tak 

nakažlivá, že i my jsme dali se pojistit at.d), neboť dotyčný soused je poctivec od kosti a z pojištění 

neměl by nic, jako ti dnes vyhořelí. Panika však přece přirozená, nebo došky jdou na Kopánkách na 

cestičky asi jen metrové mezi domky, a na konci cestičky je vchod do chýše, takže při ohni by sotva 

kdo životem holým se zachránil, jak jsme říkali. 

  Dnes jsem přišel večer ve 3/4 na 9 z biblické hodiny abstinentů, kterou míváme v nevlídné obecní 

„kanceláři“, a sotva člen, který mi nesl notový pult s houslemi, odešel, zaznělo „hoří“! 

Skoro všechen „majetek“ nejchudších pohořelých snesl se zavčas – i na faře máme trochu uzlů , nějaká 

ta truhla a jeden muškát; kostel se neotevřel, aby se oheň tam nezanesl; na půdu kostela je nebezpečné 

jíti pro ztrouchnivělá prkna, hájil se jen hlídkou zvenčí.  

    Díky Bohu nestalo se neštěstí žádné. Živobytí (plodiny nebo seno) neshořelo, už protože tam – na 

Kopánkách – žádné snad ani nebylo. Dole vyhořelo stavení panského hajného, který tam ještě však 

nebydlil, jen bábu tam zatím měl. Naproti faře u nejbližšího stavení dochy zavčas strhali. Z ostatních 10 

vyhořelých stavení byli v jednom hofeři, majitel je v Rakousích při nějakém statku.  

Oheň vypukl u Majtánů  nádeníků, kteří při chudobě své mají mnoho dítek, ale zdravých a pracovitých; 

jeden syn je v Americe… Vedle opuštěná mladá žena s dvěma dítkami – muž po hádce opilostí 

způsobené odjel do Ameriky, že by „neměl zač si zpravit domek ani kdyby vyhořeli“. Vedle baba 

Mynáríčka se dvěma nemanželskými vnoučaty, jejichž matka byla a je služebnou ve Vídni. Alkoholik 

Frolik, který se věšel, ale nyní mi dělá dobrotu. Pak Palasovi, jejichž Josef je v Americe, žena rodem 

Šáchová v Kloboucích. Kubečka, chudý tkadlec, dobrák, jehož postřelenou ženu jsem roku 1901 

zachránil při životě a t.d. samá nuzná chudina. Ale chvála Bohu, že se nestalo žádné vedlejší neštěstí. 

   Nejhorší přijde. Nemyslím jen obtíže se stavením. Na stavby pomáhají „majstři“ (samoukové tesarší 

a zedničtí), kterých však hlavní podmínkou bývá šestkráte denně pálenka. Tak chodí i po té stránce 

pohroma za pohromou. Mladší generace chopila se spolku potravního, ale ani z toho nemohu mít dosud 

radost, podle toho jak začíná, protože je spojen se šenkem a z účastníků i někteří moji protialkoholoví 

přátelé asi obrátí, berouce užitek ze šenku. Ač je spolek (ne šenkovna ovšem) jen pro členy, ani svěcení 

neděle v chrámě, pro kterou je přece zde tolik smyslu ještě, súčastnění přátelé nevymohli, některý 

z nich přece na odloučení šenku a na svěcení neděle bude však i v budoucnu bíti – aspoň od 

abstinentního rolníka Kománka a od pokladníka Pavlince to chci očekávati. Rosenblattt umírá už 14 dní 

v hrozných bolestech (jaterní nemoc následkem pití). 



32 
 

Sborový dům 

V archivní složce s názvem „R-III-A/11 č.p. 131 Sborový dům“  je tento protokol ze 29. března 1907 o ujednání  

Martina Frolky s evangelickým sborem: 

   Martin Frolka, hraběcí hajný, v presbyterské schůzi evang. ref. sboru v Javorníku, uvoluje se prodati 

svůj domek čís. 131 v Javorníku, tak jak stavení stojí a leží po požáru 23./3. 1907., spolu 

s přináležejícím dvorkem, v rozměrech jak bylo používáno, nebo jak se mohlo používat, a zahrádkou 

a spolu se stodolou za kostelem, která jest po požáru taktéž od dřívějška pobořená, a z polovice náleží 

k jmenovanému číslu 131….. – zkrátka nemovitý majetek na čís. 131. za cenu 193 zlatých 50, čili 387 

korun… 

  Presbyterstvo přistupuje na tuto nabídku. Prodávající Martin Frolka je taktéž srozuměn. Obě strany 

prohlašují toto ujednání za veskrze závazné a nezrušitelné, leč pod tou jedinou podmínkou, že by buď 

c.k. okresní soud nebo vysoká c. k. evang.  Vrchní rada činila námitky…  

Podpisy: Martin Frolka, Jaromír Stehlík, Jan Petrucha a Pavel Petrucha (kurátor a kostelník) 

 

------- 

V archivu je také originál kupní smlouvy ze dne 27. června 1907, jak ji vyhotovil a potvrdil: Antonín 

Puszkailer, c.k.notář ve Strážnici. M. Frolka je zde uveden jako „prodatel“ a evangelický sbor je 

„kupitel“.   

Listina  „Protokol řádné schůze presbyterské konané dne 3.května 1908 po dopoledních sl.B. 

(=službách Božích) ve faře.“ obsahuje také tento bod : 

I. Farář referuje o návrhu p. architekta Em. K. Pelanta na sborový dům: v přízemí v levo sborovnička 

s lavicemi pro 30 osob, v pravo útulna pro malé dítky s východem do zahrádky, v podkroví sborová síň 

a pokoj pro záložnu; vše myšleno v obecním sádku, užívaném místním p. naudučitelem, naproti kostelu 

(na východní straně) č.p. 40/4. (= tam, kde je dnes parkoviště vedle kostela) 

II. Pan nadučitel Fr. Mašík podal presbyterům písemně své rozhodnutí, že jest ochoten postoupiti sádek 

sboru s tou podmínkou, že presbyterstvo nejdéle na 3 po sobě jdoucí roky povolí v sborovém domě 

umístiti jednu třídu zdejší obecné školy pro vyučování; o nějakou náhradu za postoupení sádku 

dohodne se p. nadučitel s obecním výborem. 

Presbyterstvo jednomyslně přijímá žádaný závazek. 

IV. Staveniště původně zakoupené pro sborový dům (č.d. 131.) ohradí se zatím plotem. Přijato 

jednomyslně. 

Zapisoval Jaromír Stehlík, farář 

 

Proč nakonec dům v sádku postaven nebyl, to už není známo. 

Stavba současného sborového domu začala r.1908. V protokolu ze schůze církevního zastupitelstva 17. 

května 1908 je zapsáno:  

Sbor má na hotovosti pro sborový dům okolo 900 K, pak odprodajné staveniště č.d. 131., obec darovala 

se svých lesů dříny na krov, a jisté množství kamene jest nalámáno. Proto presbyterstvo počne 

s přípravami ještě v tomto létě. Uspořádá se domácí slavnost položení základního kamene na paměť 60 

letého panování císaře Františka Josefa I, jenž chce jubilovati pod heslem „pro blaho dítěte“, 

kterémužto účelu má také sborový dům náš a zvláště útulna hověti. Při slavnosti vykoná se niklová 

a stříbrná jubilejní sbírka pro bohosloveckou domovinu ve Vídni. 
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V letech 1907- 1908 farář Stehlík připravuje výzdobu kostela a obrací se na architekta Emanuela 

PELANTA, žáka významného architekta Jana Kotěry, který v té době učí na střední průmyslové škole 

ve Valašském Meziříčí. Architekt Pelant 2.7.1908 píše do Javorníka:   

 

Dvojctihodný pane faráři! 

 

Včera jsem psal lístek, nevím ale, zda 

jste mu porozuměl. Byl ve spěchu 

psán a jak se říká „páté přes deváté.“ 

Dnes opakuji to, co jsem včera 

nesrozumitelně Vám sdělil. 

Předně: kostel nechte vybílit! Totiž, 

přál bych si (aby nebyla barva přes 

příliš studená) trochu málo žluté 

přimíchati do bílé, že povstane slabě 

krémový tón (tak slabě, že jen dobré 

oko rozezná nuanci žlutavou.) 

Dále: Jak jsem psal, nechám kostel 

bílý, pouze pod varhanami 

skomponujeme nějaký ornamentální 

„flek“ (ať již z ornamentu vašeho neb 

stylizovaného vína a klas. 

Může být po vybílení lešení sneseno. 

Na tuto malbu postačí jednoduché 

schody. Malbu navrhl bych o prázd-

ninách. 

Neračte zapomenouti mně zaslati 

třeba jen přibližné míry (na výkresu 

udáno) 

Zhotovím skizzu malou k dobrozdání 

pánů presbyterů. 

K této malbě hodily by se spíše 

kresby (na keramice) Vašeho kraje, 

pak-li by měla kresba míti ráz 

Javornický.  Tuto bych si opatřil při 

pobytu u Vás. 

Zaslaná kresba (stylisace vína) pro kazatelnu, možné též změniti, pak-li Vám bude moc „moderní“. Ale 

z vína nejde nic víc udělat. Pak-li kresba o níž se zmiňuji vyhovovat nebude, počkám, až přijedu 

k Vám. Pro tuto věc bude zapotřebí opětně kreseb keramických než jednoduchých výšivek. Prosím 

o tomto bodu nějakou malou zprávu. 

Malovat tu výplň na kazatelně, to sám nechci, dost možná, že Váš některý občan při malbě 

nedovedností (a třeba nešikovností) dá do malby něco roztomilého, co by člověk nemohl docíliti. 

Lavice jsem ze začátku chtěl nechat nebarvené. Jelikož však by bylo záhodno, aby stůl Páně 

a kazatelna (dubový stůl a barva kazatelny) vynikly z ostatního okolí, musíme lavice natříti šedozeleně. 
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Prosím, ale hodně slabě, barvou průsvitnou, aby bylo vidět léta dřeva. Natěrač může poslat vzory dřev 

a já si vyberu. Jen slabošedozeleně! 

Taktéž natřeme tou samou barvou okna dvéře. Podotkl jsem, že nátěr může také počkati, jelikož lavice 

se natírati budou až po kladení podlahy. Taktéž i okna mají čas s natřením! 

Jak se s podlahou rozhodnete, nevím Vám poradit. To si podle peněz, jež chcete vydati, rozmyslete. 

Velké kameny jsou dosti drahé! Budete-li volit dlaždičky, tož bych Vás žádal o vzory, abych Vám 

poradil. Ne každá továrna dělá slušné vzory. 

Mohlo by se i konečně vydlážditi nějaký slušný ornament pod kazatelnu a stolem Páně. 

Dalo by se něco hezkého pořídit. Odporučoval bych Vám šamotku Rakovnickou. Dost možná, že by 

i zhotovila (myslím, že jistě) dlaždičky, které bych skomponoval z Vašich ornamentů, zase jen jako 

„fleky“ kol stolu Páně, míchané s úplně hladkými plochami. (Na výkresu snad částečně bude viděti.) 

Dlaždičky byly hezké a trvanlivé. Taktéž v tomto návrhu prosím o laskavou odpověď! 

Dnes posílám detail okna. Tento bude-li schválen, zašlete mně již do Prahy. (adresu jsem již udal). 

Dojdu ke sklenáři a ten Vám udá ceny zasklení i železných rámů.  Po schválení rozpočtu budete moci 

objednávku učiniti sám. 

Barvy skel si sám vyberu a všechno domluvím s řemeslníkem. Taktéž i o prázdninách dohlédnu na 

práci. 

Doufám, že tj. vše, co jsem Vám chtěl dvojctihodný pane faráři psáti. 

Odpustiti musíte mé škrábanici. Mám co dělati ve škole (vysvědčení, katalogy, konference atd.) a ještě 

k tomu mne bolí v kříži. Ještě abych tak ulehl, když mám míti prázdno. 

Očekávám Vaše zprávy na všechny tři poslední zásilky, zdravím Vás. 

Váš  Em. Pelant 
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Oba spolu řeší i další výzdobu - stůl Páně, vyšívaný ubrus na něm, kazatelnu:    

            

Val.Mez. 8.12.1907 

Veledůstojný pane faráři ! 

Děkuji za zaslané výkresy jakož i psaní a korespondenční lístky. 

Chci vzíti do práce rozdělení detailů výšivek na přikrývce stolu Páně. Vyšívačky, které mohou ihned 

začíti, budou potřebovati více času. 

Vzor druhý, který se Vám zamlouvá má však v rohu znamení kříže.

               

Vy však veledůstojný pane faráři píšete „jen žádný kříž“. Byl-li 

přehlédnut ornament v rohu, změním tento asi následovně: 

Roh zůstane vyluštěn jak jest. Uprostřed žlutá látka. V této žluté látce 

vkreslen bude (černým hedvábem, aby ze žlutého silně vyráželo) 

znamení: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Stehy černého hedvábí budou kladeny těsně jeden vedle druhého, tak že tvořiti budou plochu. Práci pro 

vyšívačky jednoduchá a ne těžká. 

Druhá má práce bude vydetailovati  stůl Páně. Míry jak z půdorysu poznat, jsou dobré. Mimo stolu 

zbývá po každé straně až k lavicím 160 cm. Tedy místa dost. Stůl myslím ze dřeva přírodního: 

(nenatíraného) dub a černou hrušku.  

O kazatelně a dalším později až dodám tyto dva výkresy. 

Budete-li si přáti antipendium na kazatelnu. Prosím o odpověď ohledně ornamentu, jak již při pokrývce 

stolu Páně poznačeno. 

Díval jsem se na rozličná zařízení (moderních) kostelů evangelických, však byly i kříže. 

Psal jsem Vám již v prvém psaní, zdali stupeň (schod) při stolu, který obnáší výšku 15 cm, nebude na 

něm stojícímu knězi nízký. (Stůl by byl 90 cm vysoký.) Stojícímu na podlaze chrámové jest 105 cm 

vysoký. Měl bych snad stůl počítati pro stojícího kněze na schůdku nebo pro kolemjdoucí? 

Dále prosil bych Vás veledůstojný pane faráři o zaslání fotografie pohledu na lavice a pohledu na 

emporu. 

Lavice rozumí se samo sebou na „fládrovat“ myslel bych barvy něco temnější. Světla přinesou farníci 

dosti na svých bílých šatech. O nátěru později! 

Co se snad malby nástěnné týče, bylo by záhodno prostudovati (snad vydané nějaké dílo ornamentu 

krajiny Vaší) dříve nějaký ten ornament. Ostatně by i postačily výšivky, které mám. Byla by to hlavně 

dekorace pnoucích se pásů a snad něco na oblouku empory. (O tom též později až dostanu fotografie. 
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Budete-li si přáti též něco „zděného“. Kresbou posloužím staviteli, stavět však nesmím. 

Co se týče kazatelny, ráčil jste se vysloviti, že mohu něco nechati sundati a novou konstrukci nahraditi. 

Kazatelnu představuji si ze dřeva měkkého  (trochu se hodící ke stolu) a z části malovanou. O tom jak 

jsem již psal  - později, až přijedu z Prahy. 

Taktéž jste se zmínil na korespondenčním lístku o nějakém koberci pod stůl. Odporučil bych Vám 

nějaký co nejvřeleji. Jest to důstojná ozdoba okolí. Návrh bych nakreslil a po případě nechal zde 

u p. Schlattauera utkáti. 

Prosím o laskavou brzkou odpověď, bych mohl se „vrhnouti“ do práce. 

S veškerou úctou k Vám veledůstojný pane faráři  

s hlubokým pozdravem Em. Pelant 

 

---------------------------------------------------------------- 

 

Stůl Páně vyrobil stolařský mistr Daněk ze Strážnice  

 

Slavnému presbyterstvu evangelické obce v Javorníku u Velké. 

 Nížepsaný stvrzuje tímto vyjádřením, že vchází na podmínky, za nichž mu presbyterstvo v Javorníku 

zadává zbudování stolu Páně pro tamnější evangelický chrám. 

 Stůl bude zbudován přesně dle plánu navrženého panem profesorem Pelantem a sice veskrz ze dřeva 

dubového s ebenovými vložkami. 

 Stůl bude mořen amoniakem a napuštěn voskem. 

 Dřevo na tuto práci bude vybírané a naprosto suché. 

 Hvězdovitý útvar vrchní a spodní desky bude dodržen. 

 Kdyby se během tří let objevila na stole nějaká porucha, jež by byla zaviněna mým nedopatřením buď 

ve volbě materiálu nebo způsobu práce, zavazuji se provésti každou opravu bezplatně. 

 Níže podepsaný pokládá sobě za čest, že slavné presbyterstvo jej pověřilo touto vzácnou prací, 

a ujišťuje p.t. (= plným titulem) pány, že bude jeho snahou, úkolu tomuto k plnému uspokojení dostáti. 

   V dokonalé úctě 

   znamená 

   vždy k službám ochotný 

   Josef Daněk 

   stolárský mistr. 

 

Strážnice, dne 22. února 1908. 
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Dopis Josefa Klvani, ředitele gymnázia v Kyjově:  (přírodovědec, etnograf, pedagog, fotograf 

a cestovatel, silně spjatý s oblastí jižní Moravy. Kyjovské gymnázium dnes nese jeho jméno.)   

 

Dvojctihodné farní řadě h.v. v Javorníku !  

Dle zprávy c.k. centrální komise zamýšlíte u Vás Váš chrám Páně 

důkladně restaurovati. 

Proto, že brzy již stavební doba nastane, žádám zdvořile, abyste 

mně laskavě, než se do restaurace pustíte, sem všechny plány 

restaurační k nahlédnutí a podání dobrozdání obeslali, aby později 

restaurace bez otálení mohla býti podniknuta. 

Také prosím o podání obšírnější zprávy, jak si restauraci 

představujete, při čemž poznamenávám, že kostel Váš, jako 

zajímavou, třebas jednoduchou stavbu toleranční, nutno co nejvíce 

jako památku zachovati při restauraci v jejím původním 

jednoduchém tvaru. 

  V Kyjově dne 20. února 1909 

    Jos. Klvaňa  

    c.k. ředitel gymnasia 

    a Konservator 

 

Srdečný pozdrav Vám i panu nadučiteli. 
 

 

 

 

 

 

Odpověd faráře Stehlíka: 

   Na vážený dopis z 20/1 t.r., dovoluji si odpověděti, že při zprávě c.k. komise jde buďto o mystifikaci 

(a pak ji způsobil jistě Emil Kratochvíl-Edgar – (=architekt) nebo o omyl s Hrubou Vrbkou. Tam míní 

přestavovati toleranční modlitebnu na kostel v „románském“ slohu. 

   O naší Javornické modlitebně nelze ani říci prostě, že jest toleranční. Ta vyhořela v 1851., a byla 

důkladně potom přestavěna. Poněvadž trámy na strop byly uřezány krátce, vstavěly se na polosloupech 

oblouky a postaveny pavlače na čtyřhranných sloupech s obloukem, čímž vnitřek dostal ráz jakéhosi 

baroku. Strop měl se tehdy po vyhoření dáti klenutý. Tím spíše upravena byla okna, a pořízen v průčelí 

vchod. Z tolerančního rázu prvních našich staveb zůstalo jen seřazení lavic. 

A naše „důkladná restaurace“?   

1.) Podlaha na půdě pořízena byla nová. 
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2.) Pořídili jsme si dle návrhu arch. E. Pelanta z Valaš. Meziříčí nový stůl Páně, na něj pak pokrývku 

dle téhož architekta z Javornických motivů. Oboje má cenu uměleckou, a jest v každém ohledu vhodné. 

Dále shnila nám okna. S těmi jsem noci probděl.  Pan arch. Pelant po osobním shlédnutí modlitebny při 

shromáždění navrhl okna s barevným okrajem, s Javornickými motivy. 

 

 
 

Jestliže udání u centrální komise jest od Elgara, nastíním zvlášť toto: tento spisovatel přišel k nám 

v létě asi na 14 dní na faru, a já jsem telegraficky vyžádal si plán oken od sklenáře, aby to posoudil. 

Bálť jsem se – důvěrně řečeno; nechci urazit p. Pelanta – aby se nedostalo nám do modlitebny nic 

nepříležitého, „hračkářského“. A Edgar návrh oken velmi schvaloval. 

Nyní když jsou hotová mám také zato, že moje obavy byly zbytečné. Modlitebna zůstane bílá, jen 

pruhy kolem v oknech jsou jediným barevným místem.      

Na jaře chceme dáti modlitebnu vybíliti (se slaboučkým tónem do smetanova; bílá s šmolkou tahá oči 

na tak veliké ploše uvnitř stavení, kde slunce modř nevypije jako zvenčí). Pod okna mínil jsem dáti po 

způsobu bratrském krátké biblické nápisy (blahoslavenství z „kázání na hoře“ – černou štíhlou, 

obyčejnou literou, na zdi). Kdybyste od toho zrazoval, poslechnu.  

Neboť byť ráčíte zasahovati jako konservator, přece bych místo varovného prstu popadl celou ruku 

Vaši, a prosil bych Vás, abyste nám pomohl v ostatku úpravy.  Se shnilými dveřmi si dovedu poradit – 

toť se rozumí, že nedopustím, aby se pořídily nějaké „módní“ tesařské. Ale nevíme si rady s podlahou 

a s kazatelnou. 

Kostel je vydlážděn potočními kameny; už v zájmu čistoty jest povoliti sboru, žádajícímu podlahu 

novou. Nejpříležitější byl by zase kámen, ale křesaný; ale kamene takového, tím méně větších rozměrů, 

tu nemáme! Zastupitelstvo chtělo chamotky (=šamotky), ale vzpíral jsem se, hlavně čtvercům.   

Nyní Vás jistě nastrčím a budu se za Vás krýt! Z chamotek jsem povoloval jen při tvaru     z ra-

kovnické továrny: jak jde cesta mezi lavicemi šedé s temně modravým pruhem po každé straně; při 

skládání toho tvaru by to nebylo tak jednotvárné; a v rozích kolem stolu Páně se vzorkem Javornického 

motivu v bílém a žlutém. Ale přece bych chtěl jiné. Ale jen jaké! Z čeho udělat podlahu !! Zde rada 

drahá. 

Také s kazatelnou nevím si rady. Potřebí nové, nynější kopírovat nemělo by smyslu; není nic 

karakteristického, je nepěkná, zvláště schodiště, pomalována malířem pokojů (mramorově - ! - , 

a s kytkami). Dal jsem si už udělat návrh. Ale nevím si rady. 

Jak račte viděti, nejde tady o žádnou restauraci tvarovou, tím méně „důkladnou restauraci stavby“, aniž 

mohu proto poslati plánů. Ale za každou radu z Vaší zkušenosti byl bych vděčen. 

Pan nadučitel Mašík byl rád za pozdrav. 

Osměluji se očekávat odpověď od někdejšího přítele Javorníka, jímž, prosí, račte zůstati! 

S veškerou úctou Vám 
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O 20 let později dochází k další spolupráci.  Dne 11. května 1928 píše farář Stehlík E. Pelantovi:   

 

 

 

skutečná velikost 

Stehlíkova písma 

 

 

 

 

Velmi vážený pane architekte, 

Mám na Vás dvě prosby, a bez dlouhých úvodních slov vpadám s nimi hned, a tím spíše bez rozpaků 

proto, že jedna se týká Vašeho krásného díla, které jste provedl ozdobou našeho chrámu, která tak často 

jest provázena chvalou návštěvníků ze všelikých konců světa, a spojována náležitě s Vaším jménem. 

   Vkusnou Vaši ozdobu jsme provedli tehdy před lety jen obyčejnými barvami malířů pokojových. 

Chceme však pro trvalost při novém bílení kostela jak pás na pavlačích a sloupech (kde tvoří jejich 

hlavice), tak kazatelnu dáti provésti v olejových barvách. Pro pás jste nám tehdy udal jen slovy barvu 

zlatožlutou. Stálo mne to tehdy mnoho mutací. Abych však dílo Vaše neporušil, dovoluji si Vám 

předložiti čtyři vzorky malířovy, vzadu očíslované. Já myslím, že vhodný pro ten pás (pro „formičku na 

půl růže“) jest číslo II,; i k Vašim oknům (a pro ty jste sám v Praze vybíral skla) zdá se mi to číslo II, 

z 4 vzorků poměrně nejvhodnější. Ale Vaše oko, je Vaše oko. Vhodný vzorek, který vybéřete, laskavě 

mi vraťte.   

   A nyní prosbu druhou. Upravujeme hřbitov zahradnicky, zvonice byla už na něm opravena, jen přijde 

letos ještě místo zděné horní cibule – či jak se tomu říká – měděná krytka. A do té zvonice jest 

z hřbitova volný vchod do spodní části, tvořící jakoby nějakou kapli otevřenou (tj. bez dveří), jak 

ukazuje náčrt v příloze, čís. I. a II. V pozadí této „kaple“, tedy naproti otevřenému vchodu, jest 

výklenek 20 cm hluboký, 134 cm široký, 180 cm vysoký po stranách, nebo 205 cm uprostřed (počítáno 

až k zemi (viz čís. III. v příloze). A do tohoto výklenku bychom rádi dali pamětní zápis, nebo desku 

k 28.X. t.r. se záznamem padlých ve válce. Je to místo památné, stávalť zde „zbor“ Jednoty Bratrské 

(kostel, zvonice, škola a bratrský dům). Proto jest nápis na III. straně navržený symbolický. Místo jest 

tedy vhodné. Ale jde nyní o provedení. 

  Po válce myslil jsem jen na olejový nápis (výklenek byl proto při opravě také jemně vymítnut); ale 

mám teď na to už asi 700 Kč. Proto myslil jsem při Vašem jméně na desku dřevěnou, s vyřezávaným 

písmem a vyřezanou ozdobou; to jsem vlastně myslil, když jsem měl 4 nebo 5 set. Když mám nyní na 

700, myslím na kámen. Zeď kolem výklenku tvoří pás po stranách 40 cm široký, nahoře (nad obloukem 

výklenku) 20 cm široký. 

   Jde mi nyní o Vaše posouzení, a srdečně prosím Vás o návrh. Na ten pás kolem výklenku (kdyby do 

něho přišla kamenná deska), mínil jsem dáti nějakou popínavou rostlinu (ampelopsis Veitchii (= lidově 

psí víno), ale nejen že je přece v té místnosti jen světlo od severovýchodu, a v pozadí proto trochu šero, 

ale se zalíváním byly by starosti. 
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   Prosím tedy 1) o radu: materiál desky jaký? Dřevo? Kámen? Jaký? atd 2.) o návrh skromné a skrovné 

výzdoby desky, resp. i okolí (toho pásu např.) Před vchod do této „kaple“ usadili jsme dva cypřiše 

Lawsonovy. 

  Ze symbolů nejmilejší jest kalich na bibli. Vzhledem k nápisům 

vhodny by byly snad i: s jedné strany stylisované trní, s druhé palma 

(na desce) ? Dá se využít i něčeho z prvků Javornických ozdob?      

   Ve válce sliboval jste mi, že své choti ukážete Javorník, ale 

nedočkali jsme se. Nyní máme dráhu, od 15. t.m. bude dokonce za 

Velkou i zastávka Javorník. Zveme upřímně. 

  Spoléhaje, že mi neodřeknete, ale poskytnete mi se starou ochotou 

a laskavostí svou radu, návrhy a pomoc 

Zůstávám v upřímné hluboké úctě Váš oddaný 

  Jaromír Stehlík 

 příloha s rozměry; i pohlednice přiložena. 

Návrh nápisu na III. straně tohoto archu. 

 

    původní návrh Stehlíkův     

 

O tři dny později následuje upřesňující  dopis 

 Musím vzápětí po svém dopise z 12. t.m. měniti už návrh nápisu na památník. Předně ono jest padlých 

o 2 více, tedy celkem 24. Tím se prodlouží však ještě více sloupec jmen. Aby se mohla rozděliti jména 

na dva sloupce, potřebí zkrátit řádky. Toho myslím by se dalo dosíci tím, že by po levé straně jmen se 

nadepsalo „ve věku let“ (kdy padli) a po pravé by se nadepsalo „z čísla domu“, jak na následující straně 

tohoto archu naznačeno. Letopočty v původním návrhu nápisu (narození a smrti) byly by beztak 

únavné a pracné, nepřehledné. Vadou je, že nevíme o 3, kdy padli. 

   Jak onu úpravu textu, tak tyto opravy naznačuji na následující straně tohoto archu. Rozumí se samo 

sebou, že to není žádný předpis na rozčlenění, ani přání. Vím, že navrhnete, co nás nikoho by ani 

nenapadlo. Ovšem ještě bezpečněji vím, že navrhnete, jak Vás znám, co bude přímo mluvit, jak vždy 

jsme obdivovali, nač jste sáhl, a byť to byla drobnost. Vím, že způsobíte zase velkou radost. 

V upřímné úctě 

        Váš oddaný 

 Jaromír Stehlík, f. 

 

Materiál, rozměry, vše ve 

Vašich rukou, dle Vašeho 

náhledu! 

 

 

  foto současného stavu   

 

 

 

 

Při opravě zvonice k oslavám výročí Javorníku v roce 2000 byla deska restaurována a přenesena do 

výklenku na venkovní straně zvonice.  
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Dopis z  18. září 1913 

 

Důstojný pane konseniore! 

Neodepřete zajisté dolejší zprávě místa v říjnové Jednotě, začež Vám uctivě děkujeme. 

Váš v Pánu upřímně oddaný 

   Jaromír Stehlík 

 

 

 
 

Javorník zase potrestán. Uprostřed opožděných žní, v neděli 31. srpna přivalila se po nočních 

bouřkách časně z rána od hor povodeň razící si cestu do obou horských bystřin, které objímají katastr 

Javornický a v obci splývají v potok Veličku. Úrody dle odhadu c.k. berního referátu zmařeny byly 

s polovice i víc, poblíž bystřin zcela. Při stoku bystřin v Javorníku nákladná kamenná a betonová 

regulace zemská zničena a rozmetána. Mosty potrhány. Kamenné zdivo dvou stavení se sřítilo. Velká 

část obydlí, většinou z nepálených cihel (tzv. vepřovic), zatopena vysoko, místy až po vrch dveří. 

Šatstvo, mouka, zrno a jiné živobytí v nich, pak obilí v stodolách zaneseny smrdutým bahnem, nebo 

i odplaveny prolomenými vraty a dveřmi. Četné senníky a kopy sena vodou pobrány, a s dřevem 

palebním i stavebním, s vyvrácenými stromy a s nářadím hospodářským tvořily vysoké přehrady. 

Dvaadvacet domů hledá nové stavební místo. Škod u údů Javornických napočteno za 56.000, 

nepočítaje školy obecní a potřebnou nyní stavbu nových domů. Státní daně byly ihned odpuštěny, 

místodržitelství a zemský výbor poskytly tam, kde byla nejhorší bída, první pomoc. Sbor, který záhy na 

jaře do vd. superintendenční visitace (13. května) opravil si obětavě církevní budovy tak, že z toho byla 

radost doma i mezi letošními hojnými návštěvami (z nich zvláště vzácnou a nezapomenutelnou byla 31. 

července návštěva J.Exc. (= Jeho Excelence) ministra dr. Trnky) postaven před novou, těžkou stavební 

úlohu: přes 40 metrů dlouhá kamenná zeď, hájící od potoka kostel a faru, povodní byla podemleta 

a odnesena i se základy a s kusem zahrady, odkudž nyní nové řečitě potoka těžko jest převésti, ač 

ohrožuje budovy a některé domky. Tak stižen jest sbor, jako jsou postižení všickni údové. Vdp. 

Superintendent dr. Císař poslal ihned list, doložený příspěvkem 10K pro církevní pokladnu,  a dp. 

senior Jelínek s cth. presbyterstvem v Stříteži uspořádali domovní sbírku. Než při velkém počtu 

letošních sbírek v našich sbořích, dále při mnohých živelných pohromách, kterými zvláště ještě i na 

Valašsku naše sbory byly navštíveny, a konečně vzhledem k tomu, jak často a stále Javorník jest stíhán, 

nemůže presbyterstvo evangelické veřejnosti znovu obtěžovat. Tyfus, krupobití, pád dobytka atd., 

jedno po druhém, to už také nejsou navštívení sesílaná ku probouzení lásky k trpícím souvěrcům, lásky 

která by předně víry bratrské mohla vymiňovat svou pomocí, nýbrž jsou a mají býti kázní. Zvážnět  

ovšem potřebujeme všichni (Lukáš 13, 1.-5.). Hrůza při dravé povodni byla nevypsatelná. Jedna žena 

přímo oněměla, a jen pomalu se jí řeč vrací. V Javorníku samém nepřišel o život nikdo, ale jen proto, 

že povodeň s hrůzou a zmatkem nadešla ve dne a v neděli, kdy byli všichni doma; za Javorníkem ve 

Vápeneckých mlýnech utonula 24letá nevěsta. 
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V  soukromém dopise popisuje povodeň takto: 

  

Měli jsme mí v neděli slavnost bible kralické. Ale kázalo se ráno jen pod širým nebem – z knihy 

přírody. Kázal sám Pán Bůh z ní, dostaviti se musili všichni, i kteří do kostela nechodí, a všichni 

odnesli si vážnost z toho kázání o pomíjitelnosti. Přivalilať se po nočních bouřkách povodeň oběma 

potoky, Jamným i Hrubým, které v Javorníku splývají ve Veličku. A tak zachvácen byl Javorník celý.  

I „Dolina“ za Javorníkem, která byla povodní r 1895 celkem ušetřena. Tentokráte i tam 7 seníků 

odneseno, podobně kopy, nářadí; jedna žena zachvácena tam v svém příbytku vodou až po prsa, 

oněměla. Za regulačními stavbami potoka, které byly potrhány, byli ze všech stran obklíčeni vodou; 

povylézali na střechy, kde se strachovali o nemocné, o děti, o matky, o nichž nevěděli. Kus dál do 

střední dědiny zřítila se štítní zeď jednoho stavení, a polovice mostu silničního. U školy zeď nádvorní. 

Druhý most zatarasen na cestě vyrvanými stromy; kamenný dům u potoka spadl. Asi 40 až 50 m 

dlouhá zeď kamenná hájící zahradu s kostelem a s farou a jejím dvorem, odplavala jako pěna. Potok má 

nyní řečiště v zahradě, kde si vykořenil překážející mu stromy. Že nepoškodil na faře ani 

hospodářských budov, stalo se tím, že se tu nahrnul stav z neseného dřeva. Takové stavy ze stromů, 

z dřeva, z kop senných a mandelů obilních zachránilo vůbec mnoho domů. V nich zatopeno ovšem 

všecko, v truhlách obilí i sváteční šaty. V stodolách úrody zaplaveny a zaneseny bahnem, někde 

i odplaveny. Místy stálo v staveních vody i přes metr, jinde tekla voda okny. A to vše přišlo tak náhle. 

Jen ještě kdosi řekl na farním dvoře, že nemusíme dobytek vyvádět, a v tom už jsme stáli půl metru ve 

vodě. 

Nejvíc k pláči je to s tím obilím. Smrdutým bahnem zaneseno všechno všudy, jak stodoly a senníky, 

tak cesty, pole, příbytky. Štěstí, že nebyla noc, že pro nesmírně opožděné žně nebyla ještě pole 

ponejvíce zorána, a především, že aspoň z lidí nikdo nepřišel o život. Jen drůbeže dosti zhynulo. 

Dál v horách zhynul i nějaký život lidský a dobytek. 

Do kostela jsme šli až na nešpor. Kázání bylo, proč nám to řízení Boží bylo potřebné (Ź 119, 75 zb) – 

Blíž tobě Bože můj. 

 

 

 

zbořená zeď 
farní 

zahrady 
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Odpověď napsaná na zadní straně dopisu: 

 

Jestliže se v našich sborech udrželo mnoho krásných a rázovitých, původních nápěvů, jsou jich 

v Javorníku nepřeberné doly. Ale kdo je dovede zachránit? V létě se někdy podíval sem skladatel 

Novák, schválně si zašel ke dveřím kostelním poslechnout náš zpěv, velice vychválil, ale to bylo vše. 

Jiný znalec z Olomouce se sem už několikráte chystal, ale nedošlo k tomu. Naše abstinenty jsem naučil 

anglické metodě sol-fa-notation, a s ní něco zapsali, ale na umění nám málo času vybývá. Varhaníka 
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máme selského samouka. Však i jednohlasou jím vynotovanou melodii hraje tak, že zpěvákům vyhoví 

výtečně (nepřehlušuje jich, nýbrž doprovází), i mezi písní mění polohu, tak jak se to děje při zpěvu, do 

takových krajností jde jeho umění. Nyní ochotně Vám vypisuje některé melodie. Ovšem podle svého. 

Ale nevím, postihne-li to, co je rázovité, a co chcete. Také jest „odborníkem“ v „kostelní notě“, která se 

zase liší od „domajší“. Zkrátka některý ústav, nebo mecenáš musil by sem přijíti studovat! Také 

pohřební písně (mimo Myjavský funebrál i psané písně), mají starožitný ráz, kterému našinec ani hned 

tak neporozumí (staré tóniny), a který se musí slyšet. 

Za příklad uvádím zdejší velkopáteční Otče všemohoucí od Lukáše Pražského. Ta jest vůbec i textem 

tak vynikající, Gebhartovu O Haupt voll Wunder a všecky podobné „salvy“ vysoko převyšující. Ale 

musí býti k ní zde zachovaná nota. Pravdu měla ta osoba, která slyševši ji zde jednou na Velký Pátek 

(náhodou a na štěstí bez průvodu), řekla, že jí bylo, jakoby byla na Golgatě. 

Postavme vedle ní velikonoční „Vesel se této chvíle“ a máme dvě písně s leitmotivy jaké jen moderní 

hudba dovede; začátek této velikonoční zase písně, není-li fanfárou? A zase ten text! 

Zpracování a snůška všeho nejlepšího, co ve velkonočních českých písních od té nejstarší je obsaženo; 

jest vyvrcholením jich. Ale nesmí se také nic měnit, jeť to klassický dokument. Proč Kašpar opravuje 

(2. sloka) „Vyvolené vykoupil z věčného trápení“, když tak výstižně a krásně mají bratří „Vyvolené 

vykoupil z temného vězení“! Nebo jeho gramatický novotvar v 5. sloze „stvoření mdlé jsa“ (!) (pro rým 

plésá), místo libého pelu starožitného „Všecko stvoření pléše… kteréž v zimě mdléše“. 

Tak se pitvoří i ráz dobový, když místo silných slov nejstarší české písně velikonoční karakteristických 

pro její starožitnost „Bůh náš všemohoucí vstal z mrtvých žádoucí“ dává mdlé „Pán náš všemohoucí“. 

Takových neodpustitelných věcí jest u Kašpara mnoho. Někdy porušuje jimi i nápěv (např. 

Kašpar  „v němž to ǀ se cvi- ǀ čí po vše ǀ chen…. 

Stryc     „v němž se ǀ cvi  čí ǀ po ve -ške ǀ ren… 

Nač ta změna !!? Nač změna v ž.65 v sloce 6.? Když jen přijmeš toho dvého, pokoje a síly (Kašpar) – 

místo: pokoje a zdraví (bratří) vám: chválí.  Co je obsažnější? 

  

Novodobé korrektury (=opravy) jsou ovšem i v jiných zpěvnících, jak např. v Otče všemohoucí místo 

jadrné kontradikce psychickou poslušnost hříšného člověka citově vystihující: 

„maje mstíti, chtěls se smilovati“ – mdlá, dogmaticky zesláblá slova: mohla mstíti, volils odpustiti 

(jaké rozpačité rozhodování Pána Boha!) 

Chci tím říci: jako k nápěvu potřebí nutného vzdělání hudebního, tak potřebí revise našich pokladů 

s duchem básnickým. Proto záslužného podniku se ujímáte, který by nám vynesl skvosty. Jsou 

v kancionálech neaesthetická místa, a proto stranou s takovýmí písněmi. Však za to máme klassických 

bratrských dosti v náhradu a některé jsou v nich prací  celých staletí. Některé se nezpívají proto, že 

mají v chorálníku těžké a nevhodné nápěvy; tu by pak mohly vypomoci sbory, jakým jest Javorník. 

Rokycanova Ach, ach, ouvej na mé hoře, má u Kašpara ten nevhodný nápěv (z jiné písně, táboritské); 

jak jinak zní se starým zde dochovaným! Ten zpěvník Váš, byť stručný (s perlami) mohl by býti pravou 

historickou anthologií (=výběrem) spolu, a vyhovoval by při tom i potřebám dobovým (denním, 

svátečně výročním) i osobním (kající, vítězně věřící, v radostech, v nemoci a t.d.) 

Abych však dával zprávu o 25 nejoblíbenějších, nelze naprosto. Vždyť našim nestačí ani Moravský 

kancionál, i v kostele se vybírává k tomu ještě něco ze Starobratrského a v domácnostech se zpívá 

hojně z kancionálů starých. 
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 Jaký podíl měl farář Stehlík na zřízení následující školy vyšívání, to nevíme, ale pravděpodobně velký. 

Je doloženo, že podobné aktivity velmi schvaloval a podporoval. 
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A něco z úřední korespondence vedené ještě německy: 

 Dopis 7.10.1913 (psaný německy) Vysoké c.k. evangelické církevní radě ve Vídni: jako odpověď na 

vysoký výnos ze 25.9.1913 týkající se průzkumu o církevním umění 

 

1.) Ve zdejším farním okrsku nebyly provedeny žádné přednášky o církevním umění 

2.) Ve zdejším farním okrsku nejsou rozšiřovány žádné časopisy o církevním umění 

3.) Láska k místnímu/domácímu umění bylo zohledněna při opravě modlitebny, došla uznání také 

mezi odborníky. 

4.) Na atice modlitebny: kalich na bibli. 

Na špici zvonice: kohout. 

Ve Welké na zvonici společné pro obě konfese, na špici střechy je maďarský kříž  

nade dveřmi je kalich na Bibli. 

Na pomnících kromě kalicha ještě znak převzatý ze starších dob:  význam už není znám,  

(snad z   ?)   

 

 

5.) Doporučuje se starý tvar pomníků (kamenná deska); velká většina hrobů je bez pomníku. Jako 

nápis na pomníku je obvykle text o pohřbeném. 

Javornický hřbitov používají pouze evangelíci, a obecní hřbitovy ve Welké a Suchově mají 

zvláštní oddělenou část s vlastním vchodem. 

6.) Pomník pro zemřelého faráře byl zřízen v nejlepší staré místní podobě, ale nedochoval se. 

Objevují se už také všeobecně se vyskytující tradiční podoby. 
  

----------------------------------------------------------------- 

Odpovědi na otázky ohledně sebevražd podle vysokého výnosu ze 25.9.1913 č. 4727: 

 

A.)  a) v roce 1894 jedna sebevražda, první, která je v paměti obce. 

b) od té doby v r. 1904 dvě, 1905 jedna, 1906 dvě, 1907 jedna, kromě toho v uvedených letech  

    několik sebevražedných pokusů   

 c) od té doby v r. 1910 jeden, v r. 1913 jeden 

B.)    K bodu a) důvod mi není znám 

     K bodu b) ve všech 6 případech alkoholická melancholie a sugesce, rovněž u ostatních    

                      sebevražedných    pokusů 

         K bodu c) pravděpodobně tělesné bolesti (muž velmi zbožný a věřící). 

V posledních devíti letech 8 sebevražd na 264 úmrtí, tedy více než 3%. 

Farář krátce mluví, modlí se a jedná individuálně a potom se k záležitosti vrací v neděli v kázání. 

V případech uvedených v bodě c) vedoucí obyvatelé z lidu nepřipustili a trvali na tom, aby se hroby 

nacházely stranou od ostatních.    

 

F. Stehlík v dopise také zmiňuje místní pověru:  ze kterého směru vane vítr když se „zvoní 

sebevrahovi“, odtud přijde krupobití. 

 

Na dotaz c.k. evangelické vrchní rady a. a h.v., ohledně možností použití kostelní věže pro vojenská 

cvičení odpovídá 11. května 1914,  že „zdejší obec vlastní kostel bez  věže a při její chudobě žádná věž 

v dohledné době nevznikne.   Tudíž zdejší modlitebna, protože nemá žádnou věž, která by připadala 

v úvahu pro vojenská cvičení, odpadá požadavek na zaslání jejího popisu a fotografie.“ 
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Významnou událostí byla návštěva ministra ing. Trnky v Javorníku v létě 1913. 
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Zajímavý je text, který tajemník A. Daněk připsal rukou: člen ev.ref. sboru brněnského, otec faráře 

Daňka v Libštátě. 3 moje dítky jsou křtěny v Javorníku, 2 děvčátka z nich přivezu, třetím z nich je 

libštátský farář. 
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Farář Stehlík využil situace 

a připravil pro pana 

ministra obšírnou zprávu 

o tíživé situaci v Javorníku. 

Dochovala se nám jako 

koncept.     

 

 

 

Jeho Excellenci  

inž. Dr. Trnkovi.  

ministru veřejných prací 

pamětní list k Jeho Vysoké návštěvě Javorníka 29. června 1913 

Dědina Javorník ležící na úpatí pohraničního pásma bílých Karpat, půl 

hodiny od hranic Uherských, jest vedle Strážnice jednou z nejstarších 

osad v tomto starožitném zákoutí. Přes všecky pohromy časů tato 

pohraniční obec, nesčetněkráte v dobách válečných zpustošená 

a vypálená, dochovala se do dnes jak krojem i mravem tak 

obyvatelstvem, které jest takměř výhradně starousedlé a neporušené, 

a představuje pozůstatky Jednoty Českobratrské, která druhdy na celém 

Strážnickém panství hraběte Žerotína, přítele císařského domu 

Habsburského, rozšířena byla. Po milostivém patentu tolerančním císaře 

Josefa II. přihlásila se celá dědina k církvi evangelické h.v., k níž 

všichni obyvatelé dosud náležejí. 

Už pro malý obecní katastr, nemohouc rozšiřovati a spíše klesajíc 

z důvodů doleji uvedených, udržuje se v počtu do 1000 obyvatelů. Tito 

jsou skoro napořád malorolníky, ale také téměř všichni dovednými 

dělníky v dřevařství a kamenném zednictví. Ale není práce, ve které by 

se nevyznali, vždyť i oděv jest domácí prací z vlny doma chovaných 

ovcí a z vlastního konopí; jen jemnější plátno a francouzský hedváb se 

kupuje na nádherné výšivky jimž, ani co do starožitnosti forem, ani co 

do jemnosti práce nikde rovno není. 

Chudé role v proužcích na stráních však nedostačují k výživě, ač vedle toho se pěstuje a prodává 

dobytek.  Obec pro svou polohu stíhána jest stále velkými katastrofami přírodními. Nejhorší z nich 

byly povodně, proti nimž aspoň regulace potoka byla provedena  a ještě se provádí. S tím souvisící plán 

údolní přehrady za Javorníkem ovšem z druhé strany zase bude také ochuzovat dědinu, poněvadž na 

podnik ten bude vykoupena značná část pozemků a jedna část občanů, v.t.zv. Dolině za Javorníkem 

bude se muset asi vystěhovati. Ale i jiné pohromy stihují obec jedna po druhé. Krupobití s průtržem 

mračen 13/5/1910 způsobilo zde škody úředně odhadnuté téměř na 150.000 K; v 1911 řádila tu 

epidemie dobytka, jíž podehlo přes 70 kusů; r. 1912 zničena valná část sena z jednosečných praluk 

horských. K ochuzení a zadlužení obyvatelstva však přispěla nejvíce epidemie břišního tyfu roku 1902, 
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v němž bylo 150 případů této nemoci těžké, která si vyžádala u každého nemocného aspoň čtvrt roku 

nežli ho propustí zase do práce. 

Za takovýchto poměrů nemůže být divu, že zchudlé obyvatelstvo stěhuje se do Ameriky, kdež tou 

dobou jest z Javorníka už na 90 osob, tedy téměř 10 % obyvatelstva. 

Třinácte případů skončilo toho roku smrtí přes neobyčejnou otužilost tělesnou statného zdejšího kmene. 

Avšak tyfus jest zde vlastně již endemií. Úmrtní nativity, vedené od roku 1782 vykazují od počátku 

téměř každoročně úmrtí na tyfus, často pak hromadná o 10 až 26 případech ročně. 

Příčinou jest hustota obyvatelstva a zkažená voda studniční. Domky, pro nedostatek stavebního místa, 

mají vesměs ve všech, asi 220, číslech jen po jedné světnici, obyčejně většinu dvora pak zaujímá 

hnojiště. Půda z aluviálních náplavů jest velmi propustná, a následkem toho prolíná voda povrchová 

znečištěná hnojůvkou velmi snadno. Pováží-li se k tomu i spočátku už zmíněné stáří osady, která pro 

nedostatek místa trvá přesně  v týchž mezích stále, není možno, aby studny poskytovaly vodu aspoň 

poněkud hygienickým požadavkům vyhovující. Jestliže už za normálních poměrů vzbuzuje voda 

podezření, za deštivého počasí jest očitě žlutavá od vnikající hnojůvky a k pití se vůbec nehodí. 

Bylo ovšem v posledních letech obci poukázáno, že zřízením jednotného vodovodu z blízkého pramene 

na vrchu Hradisku, asi 1/2 hodiny za Javorníkem, lze tímto zlým poměrům čeliti s jistotou 

a s úspěchem. Moravský zemský zemědělskotechnický úřad vypracoval už roku 1911 projekt takového 

vodovodu s rozpočtem na 50.000 K. 

Ale i při obvyklé částečné podpoře, kterou stát a země takovým podnikům uděluje, nemohla se obec 

pro vodovod rozhodnouti. 

Když obec platí 289 K pozemkové daně, jest viděti, že nemá zvláště výnosného jmění a peněžitý užitek 

musí dle naléhání velkostatku plynouti toliko do všeobecného rozpočtu, takže  i opravy cest velmi 

nedostatečných, musí se hraditi zvláštní přirážkou občanů. 

Tito poplatníci odvádějí nyní 65 % přirážky, jindy i víc, přičemž sluší povážiti, že obyvatelé Javorničtí 

jsouce vesměs evang. vyznání musí vydržovati i svůj farní sbor svým nákladem, což činívá všecko ve 

všem ročně dalších okolo 100 % přímých daní na církevní potřeby. Těchto odvádějí i s poplatníky 

cizích obcí politických, pokud jejich majetek zasahá do katastru Javornického, 4700 K. Avšak nejen 

cizí poplatníci, ale i část domácího obyvatelstva, sídlící za Javorníkem mimo dosah vodovodu bránila 

by se nákladu za vodovod. Na obec k tomu naléhá se se stavbou čtyřtřídní školy s bytem. Obec 

potřebuje melioraci pozemků. Obec z uvedených důvodů nestačí na opravu cest. 

Ohrožena zmíněnými stálými hospodářskými katastrofami, stěhováním do Ameriky, a nestačíc na 

životní své potřeby ostatní, stojí nemohoucně před naléhavým problémem, jako jest  vodovod. 

Kdyby Jeho Excellence pan ministr veřejných prací při Své dnešní Vysoké návštěvě Javorníku 

vlastního názoru seznal….   

(zbytek textu chybí, v archivu nebyl nalezen). 
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Ve Věstníku Svazu, který cestu ministra 

Trnky organizoval,  vyšla následující 

zpráva.  Podepsán je starosta Javorníku 

Pavel Kománek, ale podle vytříbeného 

slohu a obratných formulací je zřejmé, 

že ji připravoval opět farář Stehlík. 
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Ve stejném Věstníku vyšla i jiná zajímavá informace, týkající se Javorníku  

 

 

                  Joža Uprka – Javorničanka, 1898       
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Farář Stehlík zřejmě zkouší sehnat peníze na vodovod na více místech, protože na jaře 1914 mu píše 

Tomáš Koutný, zemský poslanec z Hodonína a radí mu:   „Pokud se týká toho vodovodu, tedy nechť 

představenstvo obce pošle pokud možno co nejdříve – prostřednictvím okresního hejtmanství – věcně 

odůvodněnou žádost zemskému výboru. Současně nechť si pořídí asi dva opisy a jeden nechť mi 

laskavě pošlou. Že celou záležitost s tím vodovodem budu popohánět, jest samozřejmé, považuji to 

prostě za svou povinnost.“ 

Opis žádosti je v archivu zachován a je to nejstarší dokument v našem archivu psaný už na psacím stroji. 
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Jaké byly další osudy této žádosti, to nevíme, ale brzy nastaly úplně jiné starosti – vypukla 1. světová 

válka a tak státní peníze začaly proudit jinam. 

Myšlenka vodovodu ale přetrvávala dále. Někdy v sedmdesátých letech znovu ožila s myšlenkou 

postavit přehradu pro zásobování vodou. Uvažovalo se o dvou místech – o Petrušské dolině a Filipově 

údolí. Na obou místech proběhl geologický průzkum, ukázal však, že zemní podloží je pro stavbu 

přehradní hráze příliš nestabilní a tedy nevhodné. 

Jediný funkční vodovod byl v Javorníku vybudován na začátku Filipova údolí za druhé světové války 

v délce několika stovek metrů. Sloužil pro zásobování domů, kde byla ubytována německá pohraniční 

a finanční stráž – tzv. „německé baráky“. 
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19. července se konal velký tábor lidu na Výzkumu. O jeho průběhu víme z dopisu faráře .Stehlíka 

superintendentovi  do  Klobouk.      18.8.1914   

Dne 19. července měli jsme příležitou slavnost, při které dopoledne kázal Prudký (=farář z Olomouce) 

a odpoledne na slovácko slovenském táboře promluvili pan farář Bodnár z Bukovce v Uhrách (zvolený 

slovenský životopisec Husův!), slavnostní řečník Nagy (=z Vanovic, budoucí senior), po něm pak 

Prudký. Mimo to byly vítací a příležitostné pozdravy, panu superintendentovi za visitace snad známý 

lidový náš básník (pozoruhodný zjev!) Adam Petrucha přednesl své verše. Začali jsme zpěvem církve, 

mezi proslovy a řečmi zpíval čtverhlasně Modrý kříž ze Staré Turé, hymnu slovenskou (Kto za pravdu 

horí) zpívaly všecky zástupy, ke konci zpívala naše dospělá mládež jednohlasně husitskou píseň. 

Účastníků bylo asi 1000. Přišlo z katolíků trochu intelligence (z lidu katolického velmi málo kdo, ač 

mezi nimi i z Turé 5 hodin vzdálené), učitelé hlavně jen z okolí Veselí, z našeho okresu jen někteří 

z blízka. Protože cesta byla namáhavá, hora 630 m vysoká, ještě nad Javorník o 250 m výšky 

stoupající, prodával zdejší obchodník občerstvení, ovšem výhradně abstinentní (vody, Ceres a  ovoce 

a pečivo); i to  působilo dobře. 

Se schůzí byli spokojeni účastníci, uherští Slováci byli za ni vděčni, vzdálení hosté byli jí nadšeni, 

jednak pro nezvyklou podívanou (Hála z Prahy, prof. Valenta z Kroměříže), jednak pod dojmem 

shromážděného houfně evangelického 

národa (Valenta, učitelé a intelligence od 

Veselí) a pro obsah řečí (mladý 

Koutecký ze Strážnice a jiní podobní 

náboženského života vzdálení hosté). 

 

Ke konci dopisu už ale zaznívají  obavy 

z budoucnosti – o týden později začala 

1. světová válka: 

   Nábožnosti, družnosti a obětavosti jest 

zde nyní v tak vážné době ovšem víc 

Nynější příspěvky na Červený kříž na př. 

mne však nemýlí; obávám se, že sbor 

ocitne se v krachu. Úrody jsou chatrné. 

Služebné osoby už se začínají vracet, 

dostavše v světě výpověď. My jsme se 

dali na jaře do stavby zdi na ochranu 

budov od potoka, provedli jsme ji, 

mysleli jsme, že to přemůžeme tak, jako 

jsme vloni přemohli opravu kostela, ale 

nyní jsme na holičkách. 

   Nejlepší mladí spolupracovníci odešli 

nám do boje. Je tam i „kostelník“ 

(zpěvák a místokurátor), povolání 

očekává pokladník. 
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Farář Stehlík se rovněž aktivně zasazoval o osvětu v zemědělství.  V archivu máme rukopisy dvou 

žádostí: 

 

 

 

   Obecní představenstvo v Javorníku u Strážnice dovoluje si tímto podati žádost o zřízení bosensko 

francouzské sušírny na ovoce v zdejší obci u Martina Bančáka, rolníka č.d. 60., a odůvodňuje ji 

následovně. 

V zdejší obci a v okolí jest mnoho ovocného stromoví a zejména švestek. Sušené „trnky“ s chlebem 

suchým bývají i oblíbeným celým obědem v domácnosti i na cestách. Primitivní domácí způsob sušení 

zaviňuje však takovou kvalitu, že např. na odprodej ovoce jest naprosto nezpůsobilé. Následkem toho 

pěstování švestek jest se škodou spojeno, ano právě při větší úrodě omezuje, protože rolníci nevědí si 

s ovocem rady, leč že jich bídně pod cenou odprodávají na kvas, což je tím povážlivější, protože kraj 

pustošen jest morem alkoholovým. 

Učenliví zdejší hospodáři měli loňského roku při zájezdě na Valašsko shlédnouti hospodářskou školu 

v Rožnově. Nadšeným způsobem výkladů horlivého pana ředitele Vencla byli nezapomenutelně 

povzbuzeni pro nové racionální cesty v hospodaření, zvláště však byli zaujati pro sušírnu, která jim 

byla ukázána a vysvětlena. 

Bosansko-francouzská sušírna v Javorníku měla by veliký význam hospodářský v obci a v okolí. Jen 

svými pouhými slovy způsobili zájem doma i v okolí. Není pochyby, že sušírna stala by se táhnoucím 

příkladem a přispěla by k dalšími sázení a ošetřování stromoví, k obživení národní náklonnosti 

a užívání sušeného ovoce, k positivnímu obmezování opilství (proti němuž s výsledky se tu již 

pracuje), k vývozu trnek a k nápodobení franc.-bos. sušírny samé od jednotlivců a to i v širším okolí. 

 

==================================== 

 

   Obecní představenstvo v Javorníku u Strážnice podává tímto žádost o knihovnu při sdružení mladých 

hospodářů v zdejší obci. Žádost svou odůvodňuje následovně. 

Zákoutí zdejšího tak zvaného „Horňácka“ slováckého jest hospodářsky zaostalé. Mladí hospodáři 

v naší obci jsou však chtiví poučení o pokroku. Rádi se shromažďují v neděli k vzdělávací besídce. 

Jejím prvním činem bylo před 10 lety opatření triéru. Od té doby zřízen byl v obci potravní spolek 

a projektováno odvodnění a zřízena spolková síň, hlavně pro nedělní besídku. Loňského roku 

uspořádán byl zájezd na Valašsko, při čemž  navštívena byla i hospodářská škola v Rožnově, odkud 

zanesen byl sem nejen popud, ale netoliko to, nýbrž byla zesílena žádost i po dalším vzdělání. Založení 

knihovny v zdejší obci mělo by jistě dobré praktické výsledky. Na ten čas však síly vlastní na takový 

podnik nestačí, a to tím méně, protože na spolkové síni vězí dluh ještě přes 2000 K. Něco knih již sami 

pořídili, ale z publikací zemědělské rady nemají ještě ničeho. Na skříňovou knihovnu povolili účastníci 

besídky 48 K. Mají svého knihovníka, takže knihovna byla by řádně spravována. 

Slavný zemský odbor zemědělské rady račiž prokázati proto zdejší obci tu užitečnou službu věnováním 

hospodářské knihovny. 
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O osudu knihovny pro mladé hospodáře nevíme nic, ale je dochován seznam 40 knih a časopisu 

Praktický hospodář, které f. Stehlík doporučuje zakoupit za peníze z obecní dotace:  
 

 
 
 

   Stehlíkovo droboučké písmo se nečte snadno. Tady přepis části seznamu. 

1) Neruda, Zpěvy páteční 

2) Neruda, Písně kosmické 

3) Neruda, Ballady a romance 

4) Čech, Ve stínu lípy 

5) Světlá, Tři povídky 

6) V. Mrštík, Výbor belletrie 

7) Strejcova, Výbor čsl. epiky lidové 

8) Strejček, Výbor čsl. lyriky lidové 

9) Turgeněv, Lovcovy zápisky 

10) Šimáček, Lívanečky sl. Rozy 

11) Neruda, Prosté motivy 

12) Čech, Václav z Michalovic 

13) Čech, Jitřní písně 

14) Svátek, Pražské pověsti  
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Žádosti o dotaci na sušárnu bylo vyhověno, obec na ni dostala dotaci 400 korun. 
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Celkový pohled  - část letáku dodavatelské firmy: 
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VÁLEČNÁ   LÉTA 

 

28. července 1914 vyhlásilo Rakousko-Uhersko válku Srbsku jako odvetu za atentát na arcivévodu 

Ferdinanda d´Este a tím začala 1. světová válka. 

 

V dopise ze 3. srpna 1914 informuje f.Stehlík o situaci v Javorníku:      

 

Vysoce důstojný pane superintendente! 

Vraceje v příloze vážený oběžník, č. 691, dovoluji si při této příležitosti poslati zprávu o zdejší situaci. 

   Mobilisace byla zde avisována telegraficky v pátek o 9. hodině večerní, akta došla automobilem, 

který troubil o půlnoci do boje. Mnozí odešli ještě vykonat nějakou práci, poséci něco neb pod. 

V sobotu na 1 hodinu po poledni byly konány v modlitebně služby Boží s posledními napomenutími 

a s posledními společnými modlitbami a vysluhováním svaté Večeře Páně, které súčastnili se zejména 

všichni z Javorníka a z Velké do zbraně povolaní, ale také (sami od sebe) ti, kteří by mohli ještě býti 

povoláni (v druhé výzvě). Hodovníků bylo 70-80; k výkonu branné povinnosti bylo povoláno toho dne 

51 mužů, před tím 2, v aktivní vojenské službě byli už čtyři, celkem jest odsud nyní ve vojenské službě 

56 našich údů; osiřelých rodin jest více, protože ve Velké jsou mnohé rodiny z pola naše a z pola 

luterské – kolik z nich luterských otců odešlo odtamtud nezjistil jsem ještě přesně. Sobotní služby Boží 

s vysluhováním trvaly od ½ 3 odpoledne. V osm večer povolaní odjeli. 

   Včera v neděli konaly se služby Boží dopoledne od 9 – 11, a odpoledne od 1 ½ - 3 služby Boží za 

plné účasti celého sboru, v hluboký zármutek pohrouženého. Teprve odpoledne, ale téměř výhradně po 

nešpoře odešli v tomto výjimečném postavení mnozí na louky a pole pracovati v slzách. Účinnost 

nepolevila, ráno činil zvoneček  6 K 24 h a měsíční ofěra 9 K 27 h; na Husův fond odevzdáno ráno 23 

dvacetníků; na Červený kříž odpoledne první příspěvek 1 K 60 přinesla chudá žena, která v lonské 

srpnové povodni na delší čas ztratila leknutím řeč úplně, jednu z největších škod utrpěla, muže má 

několik let už v Americe a na starosti má 5 dětí. 

   Protože všelijaká navštívení Javorníka se opakují, a protože podle Javorníka jde jedna z hlavních 

průchodních silnic hraničních z Uher do Moravy, jest obyvatelstvo připraveno na všecko, ano jest toho 

utkvělého mínění, že na našem prastarém místě strategickém musí se kdo ví co vše zase státi. 

  Sbor zahrnuje do svého sevření všecky možné, a tak i církev, modlí se též za Vás v době těchto 

světových dějů: Bůh s Vámi, vysoce důstojný pane, abyste stál nad církví v Jeho požehnání a v Jeho 

pokoji a každého na jeho místo k práci a modlitbám zde volal. 

S Boží pomocí na svém místě stojí Váš.. 

 

  

https://cs.wikipedia.org/wiki/Rakousko-Uhersko
https://cs.wikipedia.org/wiki/Srbsko
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  Dne 8.10.1914 v dopise superintendentovi 

Než v sboru jest finanční situace těžká. Jestliže se nám lonského roku podařilo  - ovšem před povodní 

upraviti s pomocí pořádkových prací a dobrovolných příspěvků kostel a faru tak, jak jste o visitaci 

viděl, a k tomu bez nového dluhu, jsme letos, zvláště pro stavbu ochranné zdi u potoka po lonské 

katastrofě, v úzkých. 

… Ve válečném stavu staženo bylo vyučování školní tak, že obec nepotřebuje najmouti si na výpomoc 

síň sborového domu, tím odpadá z rozpočtu 150 K. 

Také s prořídlým stavem církevních korporací máme těžkosti. I kurátor nám ulehl a není za něho 

náhrady. Všudy jen samá nesnáz. Také obecní sušírna na švestky, o níž jsem tolik se napřičiňoval, a od 

níž jsem očekával něco, vyhořela v noci na včerejšek z šlendriánu prvního sušícího občana, který je 

k tomu presbyterem, který v sboru přece něco dělal. 

Veřejná církevní práce jest v plném proudu; středeční večerní shromáždění, při nichž nám slouží kázání 

Jeruzalémského Izaiáše, naplňují stále kostel, a minulou neděli začali jsme také zase pravidelná večerní 

shromáždění našeho sdružení v sborovém domě.  

V hluboké úctě nejoddanější  

 Jaromír Stehlík 

 

V dopise ze 3.10. 1914 c.k. ředitelství pošt a telegrafů pro Moravu odpovídá 

farnímu úřadu v Javorníku, že z úsporných důvodů musí : 

 

„pochůzky přespolních listonošů zvláště 

v těch případech omezovati, kde za do 

zbraní povolané listonoše třeba 

dosazovati síly náhradní. …. K tomu se však podotýká, že po 

návratu povolaného listonoše resp. za nastalých normálních 

poměrů bude dřívější doručování 6 kráte týdně zase zavedeno.“ 

 

 

 

Za války byl zaveden i přídělový systém na potraviny. V archivu se 

zachovala i tato poukázka na denní dávku chleba.              
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17. října 1914 píše do Valteřic v Čechách  kolegovi Štěpánu Pavlincovi, rodáku z Javorníka 

Že máme v Hodoníně choleru, víte z novin; vojáci přicházející na dovolenou mohou ledacos přinésti. 

Ve Velké ve třech domích jest už tyfus. Dr. Pavlinec má dovolenou se svou zlomenou rukou, a tak 

někdo tu přece jest. Učeň to ovšem není, nýbrž zdejší krajan. Přes všechno doporučování s kazatelny 

dostaviti se k očkování toliko p. Mašík s rodinou, p. Valouch, (= oba učitelé) fara, starosta, babka, 

jeden policajt a jedna 60letá panna.   

Usiloval jsem o čištění studní, ale zůstalo jen při tom, že starosta to dal vybubnovat pod pohrůžkou, 

kdo nevycúdí, že sa to urobí na jeho útraty. Rozumí se, že se nestane docela nic. V příkopech, i podle 

studní, stojí bariny, že je odporno jíti podle. Kurátor měl zápal plic, a tak úřaduji t.č. jen s Adamem. 

Ale kurátora zastává Bančák jinak horlivě; za den byly vykopány všechny brambory. Spálenou sušírnu 

obecní však přece dosud nepopravuje. Je to škoda, že shořela; trnky tu jsou letos daleko sladší nežli 

fíky. Tak dobrého ovoce není nikde. 

… Pro tu zeď od potoka jsme v těžkém postavení. Šturmuji, kde mohu. Co se teď někde neutrhne, 

později se nedá. .. Teď se už začne tu pociťovat, co znamenalo v minulých letech svážení klad z lesů na 

pily… Nebude tu groše, jako před 14 lety, kdy chodili kupovat tabák platíce loukotí, a sůl platíce 

vajíčky. Při odvodě domobrany vzali od nás 5 mladíků, mezi nimi i Františka Mašíkova. Jaroslav chtěl 

na architekturu, ale také ho nechají doma.  Obilí jest ve Velké už úředně zabaveno u kupce; kdo chce 

od něho dostat pytel, musí mít od starosty úřední povolení, a mimo obec se nesmí prodat.  

   Ve škole v třetí třídě bývá z 74 žáků 17 až 19. Pro církev nastává doba zkoušky, jaká nebyla od 

třicetileté války. Bude míti tu sílu, že se probojuje? Pokud jsem kde přišel v styk s intelligencí, vidím, 

že i ta je kleslá na mysli. V našich časopisech nekáže se síla, víra… 

Dětský vtip zkarikoval mi to, co jsem z ovzduší našich časopisů vzal. Dnes jsem v I. třídě povídal 

dětem, že ti tatové a ujcové, bár čtyřicetiletí, musá na vojně posúchat, jako aby byly i ony poslušny. Ale 

Jan Ševčů (Rumíšků, Evy Chovancové, naproti školy) mi odvětil (chodí druhý rok do škola): „ja, 

kebysme byli na vojně, také bychom posúchali, musili bysme.“ A v úterý dokonce jsem učinil v II. 

oddělení žáků Veleckých Entlehmung (=převzetí, přijímání) z Hlasů ze Siona o těch přestavších 

muzikách; jenže i tu zase jeden Rumíšek odsekl: „ked včil nemá už kdo tancovat“.  

.. Jedna Velická luteránka, která teď k nám chodí do shromáždění středečních, dala se, jak to naši lidé 

tu dělají, se mnou ve Velké na ulici do řeči, třikráte již jsem jí podal ruku na rozloučenou a na Sbohem, 

až po čtvrté s štkaním přitiskla veřejně mou ruku k životu s děkováním, nebo vyznáváním, že tolik je 

ráda za ty večery; ovšem řekla to ta mladá žena zdejším nábožným způsobem, že jsem byl sám dojat 

a nezaslouženě zahanben. Pro takovéto jednotlivé zjevy, které jsou rozhodnutím se pro Mat 16:24, 

neklesám zde na mysli, a byť je v národě, pokud vidím, taková pokleslost, že by kde kdo už platil mír 

i ztrátou všeho – v národě tedy ztrátou národního života - , my tu v církvi myslím přece obstojíme, 

a přes všecky ty naše nedostatky zvítězíme, dá Bůh! 

Možná, že to tu také vše živěji proto pociťujeme, protože jsme blíž k bojišti. 

Pozdravuje Vás, vše dobré Vám přeje, a na několik řádek se těší 

      Váš  Stehlík 
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Úřední poučení o choleře.. 
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Vedení války je drahá záležitost, a když císaři chybí peníze, vypisují se „válečné půjčky“. 
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Tón dopisu je navenek uctivý, ale pokyn je jasný: zajistit půjčení peněz na další vedení války: 

 

  



72 
 

 

Smutný přehled – padlí a zemřelí v 1.světové válce - nelegionáři 
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V Javorníku byly přijaty 3 děti z Vídně: 

1) František Tichý, živitel Martin Bančák, obchodník a rolník v Javorníku č. 60 

2) František Vačkář, živitel Pavel Kománek, starosta, rolník  v Javorníku č. 115 

3) Jarmila Menšíková, živitel: Jiří Matějík, kolář v Javorníku č. 151 

 

K tomu patří dopis na následující straně. 
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PO VÁLCE 

Hned v prvních dnech svobodného Československa píše tento dopis: 

 

9.11.1918 

Milý bratře! 

Jako ve snách nám to připadá, jako Izraeli z Babylona, podle Žalmu 126. A jen z pouhé milosti Boží, 

bez naší zásluhy. Ovšemže se schůzí souhlasím. Psalť jsem i sám, povstav předevčírem z chřipky, koll. 

Nagyovi (= senior), že potřebí jest konference, jest potřebí podnětů a rychlého jich uplatňování.  …. 

Navrhuji 19. listopad. Hlásím se Ti k schůzi s referátem o pojmenování církve. Nemám to za vedlejší 

při velmi důležitých poradách a projevech, které na schůzi čekají. Celá proměna stala se v náš prospěch 

národní jen pro dobré jméno. Navrhuji pro spojenou a obnovenou církev název Česká reformační 

církev. Česká reformace má obecně nejlepší zvuk uvnitř i zevnitř, v naší církvi, v národě, ve světě. A je 

to faktum už hotové, že se k sjednocení hlásí historické, reformační církve. Nad to jméno Česká 

reformační církev vyjadřuje také i professi (= vyznání), a jest zrovna i heslem. Ostatní výhody jména 

toho vysvitly by z kritiky dosavadních návrhů. Návrh na Čes. evang. církev jest především 

mechanický, z c.k. erárního německého názvosloví vyvozený mechanický syllogism,….. 

**************************** 

 

Pohlednice Javorníka má vzadu poštovní razítko s datem roku 1927: 
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Hraběcí dar  

 

 

Stehlíkova odpověď : 

 

Váženému ředitelství 

Páně Magnisových velkostatků v Strážnici! 

S díky potvrzuji, že dnes jsem obdržel dle Vašeho předpisu z 15.t.t. dar 60 K, slovy šedesáti korun, 

věnovaných zdejším chudým šlechetně panem říš. hrabětem na paměť 25. výročí svého sňatku. 

Jsme vázání díky, zejména vzpomínajíce také dobrodiní, jehož se dostalo rekonvalescentním vojákům 

i z naší obce v domovině zámku Strážnického. Proto budu vzpomínat jubilea na přímluvných 

modlitbách při službách Božích tuto neděli. Po shromáždění pak bude mi s potěšením provésti se 

zdejším staršovstvem rozdělení laskavého daru mezi nejpotřebnější chudé. 

S veškerou úctou  JS 
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V roce 1924 byl vydán Památník Českobratrské církve evangelické, 

sborník s informacemi o církvi a jednotlivých sborech. Autor textu 

o Javorníku zde není výslovně jmenován, ale podle zvyklostí to byl farář 

daného sboru, tedy Jaromír  Stehlík.  

Javorník tehdy náležel do seniorátu brněnského. 
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Vedle farářských povinností a osvětových snah v Javorníku se věnoval farář Stehlík také péči o děti. 

V archivu je dochována korespondence  s úřadem Okresní péče ve Strážnici, který vedla učitelka 

Božena Hrejsová, velmi obětavá a aktivní žena, členka ČCE. Byla výraznou postavou v dějinách 

Strážnice a je podle ní pojmenována i ulice, ve které byl dětský domov a kde pracovala. Společnými 

silami se snažili umísťovat děti do učení, chudým hledali možnosti levného nebo bezplatného 

zdravotního vyšetření a péče atd.  
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Jak se před postavením železnice cestovalo, je vidět v tomto dopise: 

 

 

V roce 1933 bylo panu faráři 64 let a tak funkci důvěrníka ukončil 
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Ale i nadále pomáhal alespoň propagací různých aktivit: 
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Zasláno na hejtmanství pod čís 110/30/6 1920 

Pozemkový úřade Československého státu v Praze ! 

V oddané úctě podepsané zastupitelstvo obce Javorníku v politickém okrese Hodonínském žádá na 

základě přídělového zákona ze dne 30. ledna 1920, sb.zák. a naříz. státu českosloven. ročník 1920, 

částka XVI, čís 87. jménem obce a jménem jednotlivých občanů svých, aby pozemky č.par. 1361/1 

a 1358/1 katastru Velké v soudním okrese Strážnickém, čís. vl. zemských desek 387, náležející 

k zabavenému velkostatku říšského hraběte Magnise, sousedícího podle přiloženého snímku katastr. 

mapy nejtěsněji s obcí Javornickou, byly po rozumu § 153 citovaného zákona určeny k účelům 

stavebním, a aby po rozumu §§ů 15, 82 a 4, 11 citovaného zákona byl zásadně povolen příděl této 

stavební půdy obci Javornické a jmenované pozemky byly s vyloučením části užívané velkostatkem 

pro cihlářský průmysl povoleny jako příděl obci Javornické pro její stavební potřeby, zejména pro její 

obyvatele, potřebující přesídlení nebo vůbec místo pro vlastní obydlí rodinná, hospodářské budovy, 

drobné podniky zemědělské a maloživnostenské provozovny; a to vše dle bližšího určení shrnutého 

v odst. 8. 

 

Žádost takovou opíráme o následující důvody: 

Obec Javornická jest položena kolem stoku Hrubého a Jamného potoka, který uprostřed dědiny se 

spojuje v potok Velečku. Ačkoli jsou oba jmenované potoky dravými bystřinami, tekoucími z lesnatých 

hor, a po deštěch a bouřích, zvláště pak po častých průtržích mračen pustoší své okolí, byli obyvatelé 

polohou obce a naprostým nedostatkem jiné příhodnější plochy nuceni stavěti při nich. Nejhorším 

povodňovým územím jest část obce zvaná „Kamenec“, kde se rozvodněné potoky srážejí. Po ohromné 

povodni zuřivší tu r.1895 hleděla země napomoci vodními regulačními stavbami, které však nic 

neprospěly a dravou vodou byly zničeny. Nová, ještě důkladnější a nákladnější zemská úprava potoka 

vzala stejný konec v děsné, v stejném rozsahu zase opakovavší se povodni roku 1913, dne 31. srpna. 

Kamenné zdivo dvou stavení se sřítilo, velká část obydlí na „Kamenci“ a jinde v obci zatopena vysoko, 

místy až po vrch domovních dveří, nářadí, šatstvo, mouka a jiné živobytí, obilí v stodolách, celé seníky 

vodou pobrány nebo bahnem zaplaveny, z 22 domů lidé na střechy se utekli nebo jinak jen svůj život 

zachránili. Začalo se proto tehdy již vážně jednati o přesídlení občanů z inundovaných 

(= zaplavovaných) částí obce. Těžkou překážkou bylo již tehdy, že v obecním katastru Javornickém 

není ani pro jednotlivá obydlí stavební plochy. Celou akci přesídlovací zastavilo pak propuknutí války, 

ač od té doby voda ohrožovala území opětně. 

I mezi psaním této žádosti v neděli dne 20. června, když po předchozím nočním větším dešti dopoledne 

nepřestávalo pršeti, chystali se z ohrožených míst stěhovat svůj domácí majetek. 

Obyvatelé jsou tou měrou vystrašeni, že někteří po celý rok chovají své cenné věci, jako šatstvo 

a prádlo jinde v dědině, aby v čas případný mohli je odnésti.   

Se stanoviska zdravotního potvrzuje potřebu žádoucího přesídlení přiložené vysvědčení vrchního 

okresního lékaře v Hodoníně z 5. května 1920. 

Poněvadž pak po povodni roku 1913 intervenoval osobně a všemožně u země a státu v vlastní 

iniciativy okresní hejtman, pan Richard Svoboda, potvrdí politická správa v Hodoníně zajisté 

i s ostatních hledisek svrchovanou vážnost situace. 

Takovýchto stále ohrožovaných a těžce poškozovaných čísel domovních v územích obce stíhaných jest 

uvedeno v přiloženém seznamu žadatelů 21 a dotyční žadatelé o příhodnou stavební plochu jsou 

spolupodepsáni na Této žádosti v prvé skupině pod nápisem „žadatelé z území inundacemi 

(= záplavami) ohrožovaných“. Není pochyby, že tyto skutečné žadatele, úsilně se chystající jinde 

stavěti, budou následovat ještě jiní z míst vodou ohrožovaných.  
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V roce 1924 firma Káš z Brna provedla důkladnou opravu varhan, jejich rozšíření a celkovou 

údržbu.  

 

Oprava stála 4000 korun, z toho polovinu stály nové píšťaly z kvalitního cínu. 
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 8. prosince 1927 byl slavnostně zahájen provoz železniční trati z Veselí nad Moravou na Slovensko 

a tím se významně zlepšily možnosti cestování. V následujícím roce příležitosti František Kretz vydal 

malou brožurku „Drahou z Veselí n. Mor. na Myjavu“, ve které jsou také tyto dvě fotografie:  
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Žádost o koupi kancionálů 

 

          9. května 1932 

Seniorátnímu úřadu Čbr. církve event. ve Vanovicích 

Poněvadž rodiče zde dávali každému svému konfirmovanému dítku odedávna kancionál (za mne 

i bibli), a kancionál v ref. morav. církve dříve obvyklý jest už dávno rozebrán, jest tu dlouho touha po 

něm, a ta touha trvá neztenčeně. Protože náš senior má porozumění pro dochovávání zdejší tradiční 

obliby starobratrského zpěvu, a protože v jeho vanovském sboru tento Elsnerův kancionál, vydávaný za 

našich dob v Kloboucích a potom v Semteši, už není v užívání po zavedení nového společného 

zpěvníku, dovoluji si nejprve tímto u něho zaklepati s dotazem, zda-li by naše presbyterstvo smělo 

vanovský sbor poprositi, aby svůj starší, Elsnerův, kancionál údové nepotřebující ho přenechali údům 

zdejším, a za jakých podmínek, Mohli by tak učiniti 

vanovští např. tím způsobem, že by si jej vyměňovali na náš 

náklad za nový zpěvník (oficiální) pro další členy svých 

rodin, nebo bychom jej zaplatili, tj. že by jej prodali za 

určitou cenu; nebo že by správa Myslibořských sociálních 

ústavů mohla přijímat takové (Elsnerovy) kancionály, a ve 

prospěch svých ústavů prodávati nám.  V tomto posledním 

případě bylo by lze obrátiti se i na jiné sbory užívavší 

Elsnerův kancionál (Klobouky, N. Město, Telecí a t.d.). 

Prosím zatím Seniorátní úřad za jeho posudek. Správa 

Myslibořských ústavů mohla by navrhnouti cenu také. 

     Jaromír Stehlík 

 

    Odbyt by byl nyní hned značný, ale i v dálejšku trvalý. 

Jde o zachování zpěvu cenného. Po Novákovi a Janáčkovi 

máme nyní zase Hábu, který jej taktéž vysoko cení, 

o Urbanovi nemluvě. Máme zodpovědnost za dochování 

tradice a prosím za ohled na to. 

↑ Před kostelem s varhaníkem        

Adamem Petruchou z Doliny 

 

 

 

Manželé Stehlíkovi a jejich syn 

Blahoslav, profesor teoretické a fy-

zikální chemie na Přírodovědecké 

fakultě v Brně 

(narozen 17.11.1904 v Javorníku, 

zemřel 1978)  
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Prof. Vladimír Úlehla, významný botanik, natočil v r. 1932 celovečerní film Mizející svět, ve kterém 

zachycuje podoby Horňácka, které se postupně vytrácely. Široké publikum film zaujal méně, než Úlehla 

doufal. Na filmu se hodně zadlužil, ale pro Horňácko má dokument velkou historickou hodnotu. Můžete 

si jej prohlédnout na internetu, když na YouTube zadáte jeho název Mizející svět. V čase 26:36 min 

začíná tříminutová pasáž, zachycující nedělní bohoslužby a je zde také jediný záznam hlasu faráře 

Stehlíka. Tady je pár snímků z filmu: 
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         Další záběry z filmu. 

 

 

 

Všimněte si, kde tenkrát byla lavice 

faráře:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Fotografie z natáčení filmu. 

U schodů na kazatelnu je 

vidět reflektor.  

Osvětlení zajišťovala firma 

z Vídně. 
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Poslední léta v Javorníku (foto Ferdinand  Bučina)    

 

S manželkou Martou, synem Blahoslavem a snachou Jarmilou. 
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Poslední bohoslužby vykonal f. Stehlík na 

Květnou neděli v dubnu 1941 a přestěhoval do 

koupeného domku v nedalekém Veselí nad 

Moravou. Domek dosud stojí na okraji města 

při výjezdu na Kozojídky. 

Nadále zůstával v písemném kontaktu 

s Javorníkem. 

 

 

 

 

Dlouho si ale odpočinku neužil. V listopadu 1942 zemřel v nemocnici v Uherském Hradišti. 

22. listopadu 1942 byl pohřben v Javorníku za velké účasti místních občanů i kolegů farářů. 
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Rakev vepředu nesou 

kurátor Tomáš Majtán 

(vlevo) 

a starosta a presbyter  

Jan Sťahel (vpravo). 
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Manželka Marta zemřela r. 1958. Jenom díky textu 

na parte víme, že snacha f. Stehlíka byla 

profesorkou a že měl dvě vnučky Jaroslavu a Věru. 

Víc o nich nevíme. 

 

 

 

 

 

Kázání 

Bylo by jistě zajímavé přečíst si nějaké kázání faráře Stehlíka. Ve farním archivu však bohužel žádné 

nemáme. Během jeho života vycházely sbírky kázání, do nichž přispívali různí faráři naší církve. 

V archivu je i dopis od vydavatele, ve kterém faráře Stehlíka žádá, aby svým kázáním také přispěl. Zda 

se tak stalo, nevíme. Ve sbírkách, které se mi dostaly do rukou, jsem žádné nenašel. Pokud by snad 

někdo ze čtenářů o takovém kázání věděl, velmi bychom ho uvítali.  

 

Kurátoři, kostelníci, varhaníci  ve Stehlíkově době (převzato z brožury ing. J. Nováka)  

Kurátorem sboru byl v roce 1886 Jan Rumíšek asi do 20.3.1904. Dále Jan Petrucha z č. 56 

(20.3.1904 až 3.1.1909), Jan Majtán č. 219 (3.1.1909 až 17.1.1909) rezignoval a kurátorem byl opět Jan 

Petrucha z č. 56 (17.1.1909 – 8.8.1909), který opět brzy na funkci rezignoval. Dalšími kurátory byli 

Tomáš Rumíšek z č.9 (8.8.1909 – 2.4.1922), Martin Chrenčík z č. 107 (2.4.1922 – 5.5.1928), Tomáš 

Majtán st. z č. 45 (5.5.1928 – 7.4.1946). 

Presbyteři, kteří měli ve sboru funkci „kostelníka“, často bývali i místokurátory. Oni určovali 

písně, které se budou zpívat, některé písně, které nebyly ve zpěvníku i předříkávali, a oznamovali 

a oznamují, co se bude zpívat. Záznamy máme až od roku 1904: Pavel Petrucha st. z č. 103 (20.3.1904 

– 20.2.1910 tentýž den zemřel po bouřlivé schůzi staršovstva, Štěpán Rumíšek (6.3.1910 – 

12.12.1912), Jiří Pavlinec z č. 105 (12.12.1912 – 4.7.1943).   

Prvním varhaníkem byl Martin Pavlinec z čísla 102 (nar.1862, zemřel 1929), dalším byl Adam 

Petrucha. Od roku 1937 zasedl za varhany Tomáš Majtán (nar. 1914). Po řadu roků se střídali za tímto 

nástrojem s bratrem Janem Petruchou, synem předešlého varhaníka.  



 
 

 


